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Ten Geleide 

Op verschillende niveaus wordt steeds nadrukkelij
ker nagedacht over de mogelijkheden van registratie 
op video van theatervoorstellingen. Zowel door de 
rijksoverheid als door de zendgemachtigden, distri
buteurs en gezelschappen worden ideeën ontwikkeld 
over artistieke en commerciële mogelijkheden die 
video-régi s tra tie biedt. 

In het kader van het jaarlijks terugkerend Theatre 
Tape Festival organiseerde het Nederlands Theater 
Instituut een tweetal forumdiscussies over de rela
tie tussen de podiumkunsten en de nieuwe media . 
Tijdens het eerste forum, op 4 november 1984, vorm
den de beleidsvoornemens van de rijksoverheid op 
dit gebied het uitgangspunt. In het tweede forum, 
op 11 november 1984, was de blik met name gericht 
op de praktijk: wat zijn de wensen respectievelijk 
mogelijkheden van theatermakers met betrekking tot 
de nieuwe media . 

In deze brochure vindt u een verslag van beide bij
eenkomsten. Waar nodig is in een aantal noten aan
vullende informatie toegevoegd. Aan de feitelijke 
verslagen gaat een korte beschouwing vooraf die is 
gebaseerd op de discussies en waarbij tevens ge
bruik is gemaakt van de conclusies van een drietal 
forumdiscussies uit 1982 over hetzelfde onderwerp. 
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Video en Theater: 
Een nieuw beleid blijkt in de praktijk meer dan noodzakelijk 

Soms is het boeiend om bepaalde ontwikkelingen met 
regelmatig terugkerende tussenpozen te bezien. Neem 
het onderwerp 'Video en Theater Beide zijn de 
laatste jaren ten opzichte van elkaar sterk in be
weging. Z o n tien jaar geleden voerde de overheid 
een mediabeleid, dat hoofdzakelijk was afgestemd op 
de traditionele media: radio en televisie, kranten 
en tijdschriften. Over de 'nieuwe media', als zelf
standig begrip, werd nog niet gesproken. Het viel 
nauwelijks te bevroeden wat voor vlucht de zogehe
ten nieuwe media zouden nemen: kabel-, abonnee- en 
s atelliet-1v, lokale en regionale omroepen, tele
tekst, video en alle verbindingen die tussen deze 
verschillende uitingen van een nieuwe technolo
gische ontwikkeling ontstaan. Uitgevers houden zich 
niet alleen meer bezig met gedrukte teksten. Com
merciële en niet - commerciële activiteiten zijn 
steeds moeilijker uit elkaar te houden. Her en der 
worden dwarsverbindingen tot stand gebracht. 
Een vergelijkbare branche-vervaging , als je daar 
tenminste van mag spreken, doet zich voor in de 
theatersector. Toneel, muziek, dans en beeldende 
kunst, de grenzen zijn niet meer zo scherp te trek
ken. En ook de nieuwe media doen hun invloed gelden 
op het theater. Aan de tijd dat voorstellingen al
leen geregistreerd werden voor uitzending op tele
visie, lijkt een einde te komen. Er bieden zich an
dere perspectieven aan, zoals een directe distribu
tie van het produkt op beeldband. 
Dat de ontwikkeling snel gaat, mag het volgende il
lustreren. Nog maar twee jaar geleden, in november 
1982, organiseerde het Nederlands Theater Instituut 
een drietal forumdiscussies over verschillende as
pecten van de relatie tussen theater en video (1). 
In één daarvan, 'Commerciële belangen bij videore-
cording', werd als stelling geponeerd dat de uitge
verij ten behoeve van de continuïteit (...) een 
markt (moet) ontwikkelen, die nu in handen is van 
een ideëel omroepbestel'. Deze stelling is inmid
dels vrijwel achterhaald. Niet alleen vanuit het 
oogpunt van de uitgeverijen, maar ook wat betreft 
het omroepbestel. 
Anderzijds kan worden geconstateerd, dat het over
heidsbeleid moeite heeft met het volgen en zeker 
met het initiëren van nieuwe ontwikkelingen. In 
dezelfde discussie van twee jaar terug werd ge
steld, dat de overheid als in standhouder van kunst-
produkties zijn doelstelling 'het bevorderen van de 



mogelijkheden voor de bevolking om in culturele 
waarden te participeren', alleen zou kunnen waarma
ken, wanneer vanuit het kunstbeleid ook de moge
lijkheid wordt gegeven aan theatermakers om deel te 
hebben aan de nieuwe media . Wie het verslag leest 
van de discussie Video en Theater: een nieuw be
leid' (4 november 1984) zal niet anders kunnen dan 
constateren, dat van overheidswege nog steeds op 
een zeer voorwaardelijke manier over de relatie 
tussen de kunsten en media wordt gesproken. 

De ontwikkelingen gaan, even afgezien van beleids
matige, snel. Is het desondanks niet mogelijk om 
bepaalde lijnen te trekken? Om dat te doen is het 
noodzakelijk om de relatie 'video en theater toe 
te spitsen op verschillende mogelijke vormen. Zon
der concretisering praat het wat lastig. 
Tijdens de discussie Video en theater in de prak
tijk (11 november 1984), gaf Titus Muizelaar 
(Maatschappij Oiscordia) een bruikbare indeling. 
Hij onderscheidde video-in stalia tie , video-regi-
stratie, video-adaptatie en toneel-televisie. Oe 
video-in stallatie , een vorm die meestal tot de 
beeldende kunst wordt gerekend - hoewel ook hier de 
grenzen niet scherp te trekken zijn - laten we bui
ten beschouwing. De registratie en adaptatie zijn, 
wat de uitvoerende kunsten betreft, vertrouwde ver
schijnselen. Bij de eerste gaat het om louter een 
opname, met één of meerdere camera's, van een voor 
het theater gemaakte voorstelling. 8ij adaptatie 
gaat het om een bewerking van een bestaand stuk 
speciaal voor de opname - of die nu voor televisie 
bestemd is of niet. Je kunt uitgaan van de voor
stelling zoals die in het theater heeft plaatsge
vonden, eh op basis daarvan veranderingen aan
brengen. Het kan ook zijn dat je de voorstelling 
een volstrekt nieuw jasje geeft, afgestemd op het 
andere medium. En je kunt zelfs een volstrekt nieuw 
script maken. Veel van wat vanaf het ontstaan van 
de televisie te zien is geweest valt onder 
registratie of adaptatie. 

De laatste vorm die Muizelaar noemt is éen zonder 
traditie: toneel-televisie. Daaronder verstaat hij 
het direct uitzenden van de voorstelling, van de 
interaktie die op dat moment plaatsvindt in het 
theater. De produktie is speciaal gemaakt voor de 
uitzending. De 'kwetsbaarheid van het moment wat 
Muizelaar één van de belangrijkste theatrale gege
vens noemt, moet in de uitzending behouden blijven. 



Een vorm tenslotte die Muizelaar niet noemt 13 het 
televisie-drama, ook speciaal geschreven en gemaakt 
voor uitzending op televisie, maar niet live opge
voerd. Zoals 'Het korte spel' van de NOS, De 
Lemmings' (VARA) of 'De fabriek' (TROS). 
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Er zijn geen u 1 twi s s el ing smogeli j kheden tussen bij
voorbeeld onderwijsinstellingen en gezelschappen. 
Verder speelt de moeilijkheid, dat gezelschappen in 
hun begroting m e t de ruimte hebben om te experi
menteren. Te weinig geld en een (te) grote produk-
tiedwang. 
Zeer terecht werd tijdens beide discussies in no
vember 1984 het gebrek aan experimenteerruimte en 
opleidingsmogelijkheden om vanuit het theater met 
het medium video om te leren gaan als ernstig ge
kwalificeerd. Het voorstel van Happy Hoek (Raad 
voor de Kunst) om een aantal mensen bijeen te halen 
om de verschillende mogelijkheden en onmogelijkhe
den te inventariseren, moet dan ook serieus beant
woord worden. Als de problemen zo groot in aantal 
zijn als nu lijkt en de flexibiliteit zo gering, 
dan is het in kaart brengen van het gebied video en 
theater noodzakelijk. Zonder dat kan geen inhoude
lijk beleid worden gevoerd. 

Juist op dit gebied ligt een taak voor de overheid, 
die, als je Wolfen s berger (in het forum Video en 
Theater:: een nieuw beleid ) mag geloven, nog 
slechts aftastend bezig is. Maar het scheppen van 
voorwaarden behoort tot zijn terrein. Niet alleen 
ten opzichte van opleidingskansen en experimenten, 
maar ook ten opzichte van het zogenaamde tweede en 
derde gebruik van op beeldband geregistreerde 
theatervoorstellingen. Met een naar verhouding ge
ringe investering kan waarschijnlijk een veelvoud 
aan rendement bereikt worden. Financieel-economisch 
en qua publieksbereik. 

De snelle technologische ontwikkelingen he bben 
- m e t alleen ten aanzien van het theater overi-
gens - geleid tot nieuwe mogelijkheden. Maar tege
lijkertijd ook tot een aantal onzekerheden omtrent 
hoe daarmee om te gaan. Theater en video. De 
relatie is aan het veranderen. Werd in november 
1982 nog vooral de tegenstelling benadrukt , nu 
begint het accent te liggen op samenwerkin g. Het 
contact is van passief tot actief geworden , in elk 
geval gezien vanuit het theater zelf. Het z e 1 f b e -
wustzijn van het theater ten aanzien van d e nïeuwe 

media is groeiend. Incidentele experimenten en 
versnipperde pogingen iets tot stand te br engen? 
Prima. Ze zijn ook onmisbaar en onvermijde lijk 
waneer nieuwe ontwikkelingen op oude struc turen 
stoten. Maar het tijdstip lijkt aangebroken om 
bewust bepaalde richtingen in te slaan. 

Nico van Rossen, Linda Bouws 

A m s t e r d a m , februari 19 8 5. 
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Forumdiscussie: Video en Theater, een nieuw beleid 

Zondag 4 november 1984, aanvang 14.00 uur. 

Samenstelling forum: 
Jan Reijs (Dir. Stadsschouwburg Eindhoven), 
voorzitter ; 
Karel Das (Hoofd Nieuwe Media van Meta Media/ 
Cinecentrum); 
Jan Haasbroek (Dir. VPRO Radio/lid Raad voor de 
Kunst) ; 
Gerrit Korthals Altes (Zakelijk Leider 
Publiekstheater/lid VNT); 
Ted Mooren (Hfd. Drama- Sr Kunstzaken TROS); 
Rudolf Wolfensberger (Stafbureau DGCZ van WVC/ 
Voorz. Werkgroep Samenwerking Toneel-Omroep). 

De rijksoverheid wil de relatie tussen de gesubsi
dieerde podiumkunsten en de media stimuleren en 
verbeteren en een verregaande samenwerking tot 
stand laten komen. Minister Brinkman van het 
ministerie van WVC heeft in de Memorie van Toelich
ting op de Rijksbegroting 1985 opgemerkt dat voor 
de instandhouding en verspreiding van de Neder
landse cultuur de radio en televisie niet minder 
belangrijk zijn dan het podium. In de toekomst 
zullen de podiumkunsten dan ook, waar het gaat om 
subsidiëring, mede tegen deze achtergrond worden 
beoordeeld. Het is m e t uitgesloten dat het werken 
voor de camera door de gesubsidieerde gezelschappen 
als nieuwe taakstelling wordt geeist. 

De forumdiscussie zal worden gevoerd aan de hand 
van de volgende vragen: 

Hoe denkt de rijksoverheid de samenwerking tus
sen de omroepen en gesubsidieerde gezelschappen 
tot stand te laten komen"? Wat is de rol van de 
overheid in het stimuleren van een televisietaak 
van de gezelschappen? 
Waarom worden deze voornemens op dit moment naar 
voren gebracht7 
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2 . Worden televisie-optredens gezien als iets dat 
gesubsidieerd moet worden ook als het ten koste 
gaat van het aantal zaaloptredens van de gezel 
schappen"? Zo ja, wordt dat dan gesubsidieerd 
binnen het voor het gezelschap geldende budget? 
Of trekt de overheid er extra geld voor uit? 

3. Welke consequenties heeft een registratie van 
een voorstelling voor een gezelschap/acteur in 
arbeidsrechtelijke sfeer'' Hoe wordt een gezel
schap/acteur gehonoreerd voor opname en uizen
ding 7 

4. Omroepen en abonnee tv moeten in de toekomst 
meer ruimte dan tot nu toe reserveren voor cul 
tuur. In hoeverre en op welke wijze zal er wol
den samengewerkt met gezelschappen 7 

5. De Raad voor de Kunst dringt in zijn advies over 
de Medianota aan op ruim toegankelijke werk
plaatsen waar zonder directe uit zenddwang nieuwe 
mogelijkheden van theaterregistraties onderzocht 
kunnen worden. Onder wiens verantwoordelijkheid 
zullen die werkplaatsen moeten vallen en waar 
komt het geld vandaan: Ministerie van WVC of Û 
& W, theateropleidingen of omroepen 7 Zijn de 
werkplaatsen ook toegankelijk voor niet-ge subsi
dieerde gezelschappen 7 

6. Aan welke (kwalitatieve) eisen moeten de 
registraties voldoen en door wie kunnen de 
produkties van gezelschappen vakmatig worden 
geregis treerd7 

7. Wat zijn de dïstrïbutïemogelijkneden van op 

beeldband vastgelegde voorstellingen buiten de 

omroepen om 7 
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Austen Hartelijk welk 
het Nederland s 
discussies ove 
Sindsdien is d 
lijk veranderd 
te proberen in 
duidelijkheid 
de toekomst om 
betekenis te 1 
een aantal inf 
op 11 november 
zaak. 

Dit forum s ta a 
Rei]s, aan wie 

om. Twee jaar g ele den h 
Theater Ins tit uut een 

r v ideo en thea ter ( 2 ) 

e vra ag s telling op zich 
. Het is wellic ht de mo 
de thea ter sect or toch 

te krijg en over de moge 
video en thea ter een 

aten zi] n . Dit eerste f 
rastruct urele k we s ties. 
, gaat over de art ï s t ie 

ebben we in 
drietal forum 
georganiseerd . 
niet wezen -

ei te waard om 
eens wat meer 
lijkheden in 
vak van enige 

orum gaat over 
Het volgende, 

ke kant van de 

t onder voorzitterschap van Jan 
ik nu het woord geef. 

Reijs De titel v 
nieuw bele 
gezet hebb 
gebied doo 
wordt. Nu 
betreft ma 
vragen voo 
lijk z o n 
video - vi 
de overhel 
gedachten 
uit de Dir 
het stafbu 
Culturele 
s amenwer kï 
aan hem vr 
wordt ged a 

an dit forum luidt Vi 
id . Ik zou er een vra 
en, omdat ik niet weet 
r de overheid al een b 
hebben de orgamsatore 
kkelijk gemaakt, door 
r te leggen. De eerste 
beetje alles: is er op 
deo in de ruimste zin 
d een geformuleerd bel 
over. Het treft dat Wo 
ektie Kunsten komt maa 
reau DGCZ werkt (Dire 
Zaken van W V C ) , zich b 
ng tussen toneel en om 
agen, hoe er op het de 
cht . 

deo en Theater, een 
agteken achter 
of er op dat 

eleid gevoerd 
n het ons wa t dat 
een groot aantal 
vraag omvat eigen-
het gebied van 
- van de kant van 
eid, hebben ze daar 
lfensberger, die 
r tegenwoordig bij 
ctoraat Generaal 
ezighoudt met de 
roep. Ik wou eerst 
partement over 

Wolfensberger De vraag, wat de overheid voor een rol zou kunnen 
spelen in de relatie tussen de omroepen, de media 
en het theater. Mijn antwoord daarop is: het wordt 
ergens geregeld. Maar misschien is daarmee de taak 
van de overheid nog niet helemaal duidelijk ge
schetst. Na de oorlog kwam het theater bliksemsnel 
in een jaar of tien, twintig tot een enorme bloei. 
Dat had er ook mee te maken, dat er op het gebied 
van de bouw van schouwburgen in die tijd een hausse 
is geweest. Wij hebben nu het idee dat er eindelijk 
weer eens een schouwburg wordt neergezet, namelijk 
een elektronische schouwburg. Dat biedt op het punt 
van de sociale en geografische verspreiding van 
onze mooie boodschappen kansen, die tot nu tue on 
gekend waren. Ik denk dat de overheid niets Liever 
zou willen dan dat toneel en theater penetreren in 
de mogelijkheden die daar liggen. 
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Mogelijkheden waar we trouwens kwantitatief nog 
weinig zicht op hebben. Dat is wel verwarrend, dat 
we allemaal voorbeelden van mogelijkheden noemen 
zonder dat we die ook maar enigszins kunnen kwanti
ficeren. Zoals we allemaal weten zal binnenkort, 
over een paar jaar of zo, het klassieke omroepbe
stel, behalve natuurlijk de VPRO, in elkaar stor
ten, kreunend onder het gewicht van de abonneetv. 
We kunnen dan het klassieke bestel nog wat stutten 
door ze uit te leggen dat ze zoveel aan cultuur 
moeten doen. Bi] alle vijf woorden die er gesproken 
worden moet éèn keer het woord cultuur voorkomen. 
Niettemin is de abonnee-tv een dreiging voor het 
bestel. Abonnee-tv daarentegen voelt zich opgejaagd 
door de thuis-tv, want de abonnee-tv geeft het niet 
op het moment dat ik het wil. Daar zijn teveel her
halingen in. Ik ga op vrijdagavond wel even naar 
Tedje op de hoek en haal daar mijn banden. Dus mis
schien dat de abonnee-tv ook wat huiverig is en het 
al moeilijk heeft in het prenatale stadium. De 
home-video is daarentegen misschien geen lang leven 
beschoren. Immers we kunnen zoveel meer en het 
wordt veel goedkoper als de beeldplaat eenmaal 
losbarst. De beeldplaat, daar wachten we nog even 
op totdat die blanco geleverd kan worden, zodat je 
zelf je eigen opname kunt maken. Dat kan nu nog 
niet. Vervolgens hoorde ik deze week dat al deze 
verschillende mogelijkheden binnen een jaar of wat 
verleden tijd zullen zijn, immers de hele drager 
gaat eruit. De dragers van het beeld, de dragers 
van het geluid gaan eruit en dit wordt allemaal 
vervangen door het elektronisch circuit. 
Ik zeg dit alleen om aan te duiden dat we zo weinig 
weten van wat nu precies het onderwerp is waar we 
het vanmiddag over hebben. We weten alleen dat er 
openingen zijn en niet waar ze ons naartoe zullen 
leiden. Dat heeft tot gevolg dat er aan de ene kant 
die ambitie is van de overheid om te kijken wat we 
kunnen doen om het maximale eruit te halen . Aan de 
andere kant kunnen we op dit moment bepaald niet 
spreken van een uitgebalanceerd beleid. 
Ik weet nauwelijks waar ik moet beginnen. Ik denk 
dat we steeds - dat lijkt een open deur, en het is 
maar goed dat die heel wijd open blijft staan - als 
overheid moeten letten op het punt van de kwali
teit. 

Tot nu toe zijn er zoveel verschillende manieren 
geweest om vanuit het theater zelf die media te ge
bruiken om het publiek te bereiken en niet voor in
terne doeleinden. 
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Het meest simpele is dan de recht toe 
gistratie van de voorstelling met een 
drie, vier. Een stap verder ga 3e als 
ling m e t op de planken opneemt, maar 
de studio doet. Dan kom 3e in de buurt 
tie. Sommigen zeggen zolang 3e in het 
gen-concept voor het publiek bent bli] 
doe je jezelf tekort. Je moet de voors 
rechtstreeks voor de buis maken. Terwi 
ook hier in de zaal aanwezigen, zeggen 
maar eens een ti3d vanuit mijn theater 
in de buurt van een video-camera opere 
er misschien wel wat uit. 
Dit alles wat de kwaliteit betreft. Ik 
je als overheid zelden met die discuss 
moeien, maar dat 3e op een zekere afst 
blijven. Je hoeft Godzijdank niet te k 
kunnen op alle paarden tegelijk wedden 
Je moet op de een of andere manier zie 
kundigheid komt, m a r k t k e n m s , materiaa 
moeten in het gevecht tussen het gesub 
bestel aan de ene kant en de media aan 
kant een afbakening van taken zien te 
wijl we toch met elkaar te maken wille 
Het terrein van de arbeidsvoorwaarden 
rend in beweging. Ik denk dat we op he 
rechten, de auteursrechten, naar een f 
moeten streven, waardoor we de verande 
sfeer van ae techniek op de voet kunne 
der voortdurend met oplossingen van gi 
te liggen. En misschien slaat het wel 
van dit Instituut; het idee van archiv 
servering in verband met het tweede ge 
vijftig jaar. 

recht aan re-
camera of 
die voorstel-
als je dat in 
van adapta-

voorstellin-
ven hangen, 
telling 
jl anderen, 
: laat mij 
-discipline 
ren, dan komt 

denk dat je 
ie moet be-
a nd moet 
lezen , we 

n dat er des -

lkennis. We 
s id leerde 
de andere 

krijgen, ter -
n hebben. 
is voortdu-
t punt van d e 
lexïbi11 te 11 
ringen in de 
n volgen zon -
ster overhoo P 
op de taak 
ering, con -
bruik, over 

Reijs Je zegt, er zijn tal van elementen waar we nog maar 
eens over moeten nadenken, terwijl toch hier de 
vraag vrij hard ligt: heeft de overheid tot taak om 
de gezelschappen via de televisie wat tegemoet te 
komen? 

Korthals Altes Ik weet niet of dat nou wel een taak voor de over
heid zou moeten zijn. Ik denk dat de gezelschappen 
enerzijds, de omroepen anderzijds - en wat er alle
maal nog meer aan organisatievormen komt - dat die 
zich af zouden kunnen vragen: wat kunnen wij samen 
doen 7 
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In het verre verl eden wa s er een Ton 
sie gezelschap, E n semble, en dat lev 
la ngrï] ke bi]drag e aan het donderdag 
avondje op de tel evisie. Dat ïs inmi 
lukkig mi s schïen, heel anders geword 
een aan tal andere s amenwerkin g s verba 
zuilen met gezelschapp en, zoa Is h et 
verband van de VPRO met Discordia 
Ik denk eigenlijk niet , dat d e r ï 3k s 
duideli ]ke taak daarin heeft, om die 
stand t e laten komen. Ik denk dat de 
meer ka n doen dan zegg en , dat het a a 

relatie tot stand komt en dat het ve 
roepen en de geze Is cha ppen is om te 
een mooie relatie tot stand komt. 

e e l - en T e l e v i 

erde een be-
se toneel-
ddels, en ge
en. Er is nu 
nden tussen 
samenwerkings-

overheid een 
relaties tot 
overheid m e t 

rdig is als de 
rder aan de om-
zorgen dat er 

Reijs Maar ik zou me kunnen voorstellen dat in de subsi 
dïevoorwaarden van de gezelschappen wordt opgeno
men, dat zi] met een zekere regelmaat produkties 
maken, die geschikt zi]n om uit te zenden. 

Korthals Altes Ik weet niet of opn 
subsidievoorwaarden 
overheid heeft al 3 
waarden van toneelg 
talige stuk staan: 
dat er minstens één 
ken worden gebracht 
gebeurt gewoon niet 
Een andere zaak is 
de orde, dat de ove 
gen een aantal barr 
een regelmatig oont 
pen te komen. Maar 
overheid aan enig g 
zi]t gehouden om éé 
aan enige omroep te 
ook een subsidievoo 
zuilen. 

ame van dit soor 
nou wel zo bevo 

arenlang in de s 
ezelschappen he 
er moet naar ge 
of twee per sei 
, door enig geze 

- en dat komt ve 
rheid er aan bi'j 
lères uit de weg 
act van omroepen 
ik kan me m e t 1 
ezelschap voorsc 
n van uw prachtv 
slijten". Ik de 

rwaarde zou moet 

t opdrachten in 
rderli]k is. De 
ubsidievoor-
t Nederlands
stree f d worden, 
zoen op de plan-
lschap. En dat 

rderop we 1 aan 
zou kunnen dra 
te nemen om tot 
en gezelschap-

ndenken dat de 
h r i j f t "en gi] 
olie produkties 
n k <jat dat dan 
en z 1 "j n b 1 3 de 

Rei]s Je hoeft nou m e t zo categorisch te zijn. Je zou 
ook iets anders kunnen doen, namelijk zeggen dat er 
een mooie premie te wachten staat voor diegenen die 
het contact intensiveren. 
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Korthals Altes Een groot gedeelte van de huidige toneelgezelschap
pen kent sinds jaar en dag in hun dekkingsplan een 
zogenaamde NOS -bijdrage. Dat is een buitengewoon 
duistere bijdrage die kan liggen tussen de tien- en 
dertigduizend gulden; dus op zich is het aantrek
kelijk. Er zijn nu afspraken gemaakt tussen WVC, de 
NOS en de VNT (3) - dus de werkgeversvereniging van 
de gezelschappen - om het totale bedrag van die 
bijdrage, wat ongeveer twee ton ( f. 200 . 000 , - - ) per 
jaar is, niet meer te splitsen naar die gezelschap
pen, maar te doen toekomen aan die gezelschappen 
die ook metterdaad met een omroep tot een produktie 
komen. Die krijgen dan een soort premie op wat ze 
gedaan hebPen, een directe produktie-subsidie. Dat 
is natuurlijk een betere besteding van die twee ton 
NOS-geld dan in het verleden het geval was. 

Das Ik ben een beetje teleur 
Wolfensberger. Want vrij 
neer: WVC heeft nog geen 
een gegeven moment in ee 
televisie weinig aan Ned 
welke reden dan ook. 
Eèn van de verrassende d 
als je dan het initiatie 
die zaken vast te leggen 
gesprek met Wolfensberge 
acteurs niet extra betaa 
sidieerd worden. Dat is 
dat een absurde opstelli 
het huidige standpunt va 
dan hun verdere beleid? 

gesteld over het betoog van 
vertaald komt het er op 
beleid. Wij sprongen op 

n gat in de markt, omdat de 
erlands toneel deed, om 

ingen in het geheel was, 
f neemt om op eigen kosten 
, dat je dan in een eerste 
r te horen krijgt, dat de 
ld krijgen, omdat ze ge sub
een fijne start. Ik vind 
ng. Maar goed, dat schijnt 
n WVC te zijn. Maar wat is 
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lemma s 

n is er 
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iet goed 
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de omge-
aste toe-
p a a 1d is. 
heel veel 
lijnen, 
e geraken 
a a ra an we 
e we zît-
and, we 

ig • 
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Austen Is er inmiddels een budget voor van W V C 
Kun 3e bijvoorbeeld iets doen aan opleidingen, aan 
werkplaatsen1? Kun je iets doen aan projecten van 
gezelschappen die dat zouden willen, kun je bij
voorbeeld iets doen aan de alternatieve theaters of 
prod ucen ten"? 

Wolfensberger Er is geen afgezonderd budget voor. Wel is er in 
het hele beleid wat betreft het theater van de Af
deling Toneel - dat ligt iets anders dan bij Bal
let, Opera - een doordrongenheid van dit geheel. 
Wij beseffen dat in het geheel van overwegingen het 
mediagebruik een rol speelt, en niet een perifere 
rol zoals in het verleden. 

Muizelaar Ik wil eigenlijk antwoord geven aan Austen. Di s cor-
dia heeft een half jaar geleden twee subsidie-aan
vragen ingeleverd bij WVC. Eentje voor de toneel-
activiteiten op het podium en eentje voor de to
neel-activiteiten op de televisie. (Dp het ene heb
ben we antwoord gekregen, over het andere hebben we 
nooit meer wat gehoord. Daarmee wil ik dus zeggen, 
we hebben het naar WVC gestuurd en dàâr wordt ver 
volgens niets meer gedaan. 
Er is nog een probleem, namelijk dat de ontwikke
ling van televisie-toneel onmogelijk is met de gel 
den die de omroepen daarvoor beschikbaar hebben. 
Het is gewoon m e t te betalen. 

Reijs Dat een acteur niet wordt betaald om voor televisie 
te spelen, dat komt eigenlijk meer uit noodzaak 
voort dan uit wens, begrijp ik. 

Muizelaar Ik heb een keer een berekening gemaakt over een 
stukje televisie-toneel en dat kost dan vijf ton of 
zo. En dan moeten niet alleen de acteurs betaald 
worden, maar iedereen. 

Reijs Het is me duidelijk dat op WVC wel over alles en 

nog wat wordt gedacht, dat ze het met veel belang
stelling volgen, maar dat televisie of het mediabe
leid vooreerst nog geen zelfstandig gelabeled be
grotingsartikel is, om het zo eens te zeggen.Dat 
was de vraag die Austen eigenlijk stelde. 
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Austen Ik wil 
aardig 
aantal 
Maar d 
het he 
bed ri] 
van de 
de ene 
king t 
zi]n h 
en dag 
van WV 
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die ge 
lingen 
Als 3e 
niet 1 
zien d 
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u s s e n d 
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ïen wel 
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een d 1 
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e overh 
zou WV 
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ld leerde geze 
t me vols trek 
een mogelijk 

heater en all 
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eel meer dan 
e NOS en de V 
iteraard veel 
ld leerde geze 
zover dat er 
veel meer me 

ppen rekening 
die gezelsch 
scipline wilt 
heb je een op 
e id in Nederl 
C zoiets moet 
g, en s amenwe 
klus voor elk 

n , dat he 
ingen zi j 
Is chappen 
t te wein 
e samenwe 
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is. Want 
in de hui 
NT . Aan d 
meer dan 
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komt, moe 
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a nd voor 
en doen. 
rkingsver 
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t op zich wel 
n tussen een 
en de omroepen. 

ig wa nneer je 
rking tussen de 
ke participanten 
dat zijn er aan 
dige samenwer-
e andere kant 
de sinds jaar 

. En het beleid 

t dan ook en 

elingen buiten 

an met ontwikke

len die er nu 

odig. En aange-

de opleidingen 

Dan heb je werk 

banden waar ze 

en . 

Reijs Korthals Altes had het over twee ton in vereni
gingsverband; volgens Muizelaar komt een beetje 
project op een half miljoen. En dat geld is er ge
woon niet. We zitten daarmee eigenlijk midden in de 
vraag, of dat gesubsidieerd moet worden. Ik wilde 
eens vragen aan de mensen van de omroepverenigingen 
hoe dat zit. 

Ter Braak Ik wil nog even aansluiten op wat 
op wat Austen net zei. Het problee 
vraag of de overheid in de toekoms 
zal moeten toekennen aan gesubsidi 
pen om zelf als producent en ïniti 
produkties op te treden. Ik ben er 
teit van uitgegaan, dat die nieuwe 
ma's van toneelstukken en registra 
ook, dat die tot stand zullen kome 
met de omroepen. En ik denk dat da 
bleem ligt. Die samenwerking is he 
voor de hand liggend. Er zijn tota 
artistieke uitgangspunten. 

Muizelaar wil en 
m is niet de 
t niet het recht 
eerde gezelschap -
ator van video
voo i- de r e a 11 -
video-program -

ties van wat dan 
n in samenwerking 
ar een enorm pro
le m a a 1 niet zo 
al verschillende 

Backx Er zijn natuurlijk totaal verschillende manieren 
waarop gezelschappen en omroepen kunnen samenwer
ken. Als je dat op een hele concrete wijze wilt 
doen, dan moet je in ieder geval met de gezelschap
pen overeenkomen, dat er wat betreft die hele hono
rarium-regeling die er thans is, afspraken gemaakt 
moeten worden. 
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De omroepen kunnen doodeenvoudig, ook al zouden ze 
het willen, niet regelmatig aan drama aandacht be
steden, via de gezelschappen, als er geen andere 
regeling voor wat betreft de acteurs - honoraria 
komt. Ter Braak zegt, waarom kunnen de televisie
omroepen niet rechtstreeks iets gaan doen, waarom 
ontwikkelen ze geen eigen gezelschap, dat is dood
eenvoudig . . . 

Reijs Nee, tegenovergesteld; waarom kan de overheid m e t 
aan de gezelschappen geld geven. 

Backx Dat is waar. In h 
Boer (4) wordt er 
Discordia genoemd 
waarvoor de overh 
king zal stellen 
Commissie - om di 
Zonder dat extra 
vergeten. 
Daarnaast heeft d 
schikking gesteld 
in de gelegenheid 
produceren. Verde 
tie (6) opgericht 
drama gaat exploi 
betreft de omroep 

et rapport van de Commissie De 
iets over gezegd. Met name wordt 
als één van de gezelschappen 

eid nu speciaal geld ter beschik-
- althans dat is het advies van de 
e zaken te kunnen realiseren, 
geld kun 3e het überhaupt wel 

e VPRO een fors bedrag ter be-
om in ieder geval Discordia (5) 
te stellen een aantal zaken te 

r hebben wi] een aparte organisa 
(Stichting Sam) die televisie-

teren en ik denk dat dat wat 
en het maximum is. 

Reins De vraagsteller bedoelt iets anders. Waarom geeft 
de overheid niet een licentie aan de gezelschappen 
om een videoband op de markt te brengen. 

Wolfensberger Er hoeft geen vergunning 
gezelschappen, omdat die 
zegt met zoveel woorden, 
gezelschappen voor de med 
van een taak is. Als een 
dat wil, en in het geheel 
groep eruit, dan is dat v 
spraak. Niet alleen dat d 
maar dat die dat ook moet 
afspraak. 
Vraag is dan, zou ]e niet 
moeten oprichten,om met n 
duceren. Waar moet dat ge 
toneelbudget. Op dat mome 
huiver, omdat je weet dat 
ambitie om een dergelijke 
degelijk aanwezig is, maa 
Gooi uit dat ze er geen g 

gegeven te worden aan de 
er al is. De Medianota (7) 
dat het werken van toneel-
ia een serieuze invulling 
gesubsidieerde toneelgroep 
van de afweging komt die 

ana f dat moment een a f -
ie toneelgroep dat mag, 
doen. Dat is ongeveer de 

als overheid een groep 
ame voor televisie te pro-
ld vandaan komen' Van het 
nt bevangt ons een grote 
bij sommige omroepen de 
produktie te maken wel 

r ze leggen elkaar in het 
eld voor hebben. 
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Hebben ze dan geen geld? Ja, maar voor andere din
gen. Dat wil zeggen dat binnen de afweging van de 
besteding van de omroepmiddelen in het Gooi er, 
volgens sommigen, te weinig geld voor deze produk-
ties komt. Wanneer je nu vanuit het toch al krappe 
toneelbudget daar nog eens geld bi"j zou doen, in 
grote hoeveelheden, want dan praat je over bijvoor
beeld een miljoen gulden, dan denk ik dat je op een 
verkeerde weg bent. Want daar raak je heel veel 
geld kwijt dat verzuipt in de omroepbestedingen, 
terwijl de winst voor het toneel uit het zicht 
verdwijnt. We moeten zorgen dat we ons hoofd niet 
in een strop steken en het geld kwijt raken op een 
manier waarop we helemaal geen zicht meer hebben. 
Oat zou zoiets zijn als wanneer de omroep nu zou 
zeggen: "Ach, die omroeporkesten, die kunnen wel 
weg, want op dat moment zullen de andere landelijke 
orkesten zich wel aanbieden; die komen dan wel hier 
in de studio spelen." Op die manier van bezuinigen 
binnen omroepland moeten wij vanuit het theater 
niet ingaan. 

Haasbroek Op die manier komt er geen donder van terecht. Als 
bij WVC de redenering is dat het toneelbudget te 
klein is; als bij de gezelschappen de redenering 
is, dat het teveel geld kost en zij dat geld niet 
hebben, en als bij de omroepen de redenering is dat 
toneelvoorstellingen niet interessant genoeg zijn 
om er veel geld in te steken, dan zal er nooit iets 
veranderen. 

Reijs Mag ik vragen aan de ex-voorzitter van de Werkgroep 
Drama van de NOS (8), hebben die mensen nou een am
bitie? Want als ik Haasbroek geloof dan kunnen we 
inderdaad naar huis. 

Mooren Hilversum had natuurlijk, als ze dat zouden hebben 
gewenst, met het gesubsidieerde toneel samen kunnen 
werken. Want Hilversum doet ook voor hoge bedragen 
dingen samen met John Lanting, Theater van de Lach, 
de Mounties en noem zo maar wat ander publieksge
richt drama op. Met name mijn omroepvereniging doet 
daar veel mee. 
Dat is natuurlijk helemaal niet per definitie goed
koop, zij het dat ze vaak met een wat kleinere cast 
werken dan een gesubsidieerde produktie van Het Pu 
b11e k s t h e a t e r, om maar wat te noemen. Desondanks 
neem ik die produktie niet - en dat is toch niet de 
meest experimentele groep in Nederland - en we 
nemen wel John Lantings Theater van de Lach. 
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De NOS en de VPRO Laat ik er in dit verband even 
buiten, maar al die andere grote omroepen, die heb
ben betrekkelijk weinig belangstelling voor het 
Nederlands toneel. Ik vermoed om een aantal rede
nen. Ik geloof wel dat podiumkunsten in de meest 
uitgebreide; zin van het woord volstrekt autentieke 
kunstuitingen zijn. Ik denk dat welke podiumkunst 
dan ook m e t s te maken heeft met televisie. Wat de 
podiumkunsten ook verenigt, is het zeg maar fysieke 
contact tussen de mensen die bi"j de gebeurtenis, 
bi] de prestatie op dat moment, aanwezig zijn, en 
de mensen die presteren. Ik denk dat dat iets 
unieks is, wat men op televisie nooit kan waarma 
ken. Dus een registratie, in wat voor vorm dan ook, 
zal altijd een afspiegeling blijven. Er zijn na
tuurlijk wel methoden om een eigen televisie-toneel 
te ontwikkelen maar daar hebben we het hier niet 
over. We hebben het hier nog even over de eigenlij
ke basis van de hele discussie, namelijk de gesub 
sidieerde toneelgezelschappen, die volgens de Me
el ïa n o t a straks hun voorstellingen tegen kostprijs 
of om n i e t , maar in ieder geval m e t tegen een 
hogere prijs - ter beschikking zullen moeten stel
len aan de televisie, zodat de televisie niet 
langer kan protesteren onder het motto: "Ik krijg 
dertigduizend gulden per uur en het kost me 
honderdvijftigduizend gulden per uur, of iets van 
dien aard." Ik denk dat dat de hele basis van deze 
bijeenkomst is, in pragmatische zin: 

a. de omroepen moeten meer aan cultuur in de meest 
ruime zin van het woord gaan doen; 

b. hoe krijgen we de gezelschappen zover dat ze 
zonder dat het budgetverg rotend werkt, toch hun 
repertoire naar een groter publiek toe gaan 
brengen - en daarvoor is televisie uitstekend 
geschikt ; 

c. hoe krijg ik het Gooi zover dat zij eens wat 
aan het toneel gaan doen en m e t steeds weer 
andere dingen kopen. 

Een tussenvorm is natuurlijk het heel goedkoop in 
Hilversum aan te bieden. Er zijn altijd wel zend
uren te vullen en het is fantastisch als je het bij 
wijze van spreken 'om niet zou kunnen aanbieden. 
Üp het moment dat tegen effectieve bedragen gepro
duceerd moet gaan worden dan zal men veel sneller 
geneigd zijn neen te zeggen. En daarnaast is er de 
mogelijkheid om in de toekomstige mediawet vast te 
leggen dat de omroep X procent van het met gemeen 
schapsgeld geproduceerde gebeuren, en dat heet dan 
hier gesubsidieerd toneel, moet gaan uitzenden. 
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Rei]s 8egrijp ik goed dat 3e zegt, dat als de gezelschap 
pen het dumpen xn Hilversum, dan zijn wij nog wel 
bereid dat uit te zenden"? 

Mooren Oat is een eenvoudig markt-mechanisme. Als je geld 
kunt ontvangen, ongeveer dertigduizend gulden per 
uur, dan is dat aantrekkelijker, dan wanneer je 
geld ontvangt, dertigduizend gulden per uur, en X 
ton moet uitgeven. Zo werkt het natuurlijk. 

Reijs Maar dat is een heel ongezonde verhouding. Het kost 
eigenlijk niets of het mag niets kosten. 
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Mooren Ik ga er vanuit dat als de omroepen 
gehad om aan het huidige toneelaanb 
dan zouden ze dat nu ook kunnen doe 
der voorbeeld van betrekkelijk rece 
genaamde Balletovereenkomst (9). Oo 
een grijs verleden, als een ballet 
gesubsidieerde gezelschappen werd u 
televisie, dan was dat een uiterst 
Want er moesten veel rechten betaal 
dere danser werd apart betaald. Als 
tig dansers bezig waren en in die o 
ook nog eens dertig mensen, dan was 
grap . 
De overheid heeft toen, ik weet niet op wiens 1 
tiatief, een voortreffelijke maatregel genomen, 
werd een contract opgesteld tussen de omroep en 
balletgezelschappen, waarbij een vaste uitkoops 
werd afgesproken; dat was een paar jaar geleden 
Een vast bedrag, op zich niet zo vreselijk hoog 
daarvan kon iedere voorstelling, iedere balletv 
stelling, of er nou twintig dansers in zaten of 
drie, uitgekocht worden. En aan dat contract we 
de verplichting verbonden, dat alle grote gezel 
schappen, dat waren toen Scapino, Het Nationale 
Ballet en het Nederlands Oans Theater, ieder te 
minste één produktie per jaar op de TV zouden k 
gen, want dat wilden ze zelf ook graag. Zelfs d 
' voordeel-actie ' - zo noem ik het voor het gerna 
maar even - waarbij de omroepen zelf konden kie 
of ze nou voor een meer of minder experimenteel 
ballet kozen, of voor een kinderballet van de S 
pino-jeugdgroepen of iets dergelijks, zelfs die 
voordeelactie heeft er toe geleid dat de enige 
nog een beet. je het contract heeft kunnen nakom e 
NOS is, in eerste instantie, en toevallig mijn 
roep in tweede instantie. En de rest heeft het 
heel laten afweten. 
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Ous ook dat werkt niet. Als men ervan uitgaat: dit 
is programma-materiaal dat wi] m e t naar onze kij
kers willen brengen want het scoort m e t - want dat 
is immers de term in Hilversum van waaruit gerede
neerd wordt - dan doen wij het m e t . Ook m e t als 
het goedkoper is. Ik zou me kunnen voorstellen, dat 
het produceren van die dingen voor de v i d e o s als 
die op de vrije markt verschijnen - dus m e t via 
zendgemachtigden, maar via de videotheken - dat 
daar een interessant punt zit. 

Kok De mensen die een programma maken, dat zijn m e t 
alleen de producenten, de omroepen en WVC. Ook de 
makers zouden kunnen zeggen dat ze zelf dingen wil
len maken. Dat doen we dan, op die en die manier. 
Misschien moet je zover gaan, dat je de acteur daar 
geen geld voor geeft. Want daar gaat het ook aan 
kapot. Iedereen in Nederland doet leuke dingen, 
maar dat er geen samenwerking tot stand komt, ligt 
ook aan het geld. Je moet de acteurs en de makers 
een soort ondernemingszin bijbrengen. Misschien 
moet je zeggen: je krijgt alleen betaald uit de op
brengsten, als het iets opbrengt. Maar je moet wel 
in vrijheid kunnen werken en niet afhankelijk zijn 
van wie dan ook. Daar zou WVC bij moeten helpen. 
WVC moet niet alleen het toneel in handen drijven 
van de televisiemakers, want die zijn toch heel 
commercieel gericht. Die hebben gewoon met kijkcij
fers te maken. 

Van Velsen Ik werk als dramaturge bij de NOS, zendgemachtigde. 
Ik zit dus wat dat betreft gunstiger ten aanzien 
van kijkcijfers en miljoenenpubliek. Ik denk hele
maal niet dat het een kwestie van geld is. Het is 
m e t zo, als je een voorstelling bij wijze van 
spreken als een cassette in blik in Hilversum aan
geleverd krijgt en je zou het voor niets kunnen 
uitzenden, dat wij het dan automatisch uitzenden. 
Een heel duidelijk voorbeeld van een paar jaar ge
leden. Een aantal filmers had subsidie gekregen van 
met name de BRT, ze hadden geen geld meer nodig, 
maar wel een Nederlandse co-producent, dus er 
hoefde alleen maar iemand op de titelrol te staan. 
Geen cent hoefden we erin te stoppen en we konden 
dus gewoon voor niets uitzenden. Wij vonden dat 
geen goed project. We hebben daaraan niet meege
daan. Die film heeft gigantische prijzen gewonnen 
overal. Wij vinden het nog steeds een terechte be
slissing, want wij vonden het een s h i t f i l m en dat 
vinden we nog steeds. Maar goed, misschien kunnen 
wij ons dat. permitteren. 



25-

Enerzi jd s h 
voor het to 
wa a r van ach 
aardig , wa t 
komt." Oan 
toch pracht 
jullie dat 
over een pa 
stelling, d 
die manier, 
in Hilversu 
gewoon tege 
zei schappen 
beleid hebb 
hun eigen t 
Ik ken zove 
elkaar aan 
voor s tellin 
Ik denk dat 
scha ppen s p 
Als ze, van 
bepa aide pr 
len ma ken d 
spreiden mi 
past. Ik he 
hebben om d 
van wa t je 
dreiging wo 
zeischappen 
het geld ga 
elkaar maar 
leren van d 

eb 3e de voorstellingen d 
neel, die daarvoor bedoel 
teraf de makers zeggen: 
jammer als het niet ook 

komen ze bij ons zeggen: 
ig en we hebben goede kri 
nou m e t eventjes volgend 
ar weken hebben we weer e 
us dan is de kans er niet 

bij elkaar te krijgen." 
m weer m e t te o r g a m s e r e 
n het feit aan dat m e t a 
hun eigen taakstellingen 

en, maar ook de zendgemac 
aakstelling en daarin hun 
el varianten, dat die hee 
te sluiten zijn. Dat geld 
gen die al gemaakt zijn. 
het iets anders is als b 

eciaal dingen willen make 
uit hun eigen toneeltradi 
ojecten die ze op een and 
an voor die zaal. En die 
ddels iets wat bij die an 
b het idee dat WVC een ta 
at soort dingen te stimu.l 
in de Medianota ziet, dat 
rdt zowel naar de omroep 
toe, zo van: "Vanwege he 

an we jullie opleggen om 
in elkaar te schuiven." 

e goede dingen. 

ie gema a k t z 1 jn 
d zijn, en 
Het is toch zo 
op de televisie 
"Kijk, dat 1 s 
tleken, mak en 
e week? Wan t 
en andere voor
om het zo, op 

En dat is d a n 
n . Dan loop je 
H e e n to nee Ige -
, hun eigen 
htigden hebben 
eigen beleid. 

1 moeilijk op 
t dan voor de 

epaalde gezel-
n op video. 
tie, komen tot 
ere drager wil-
dus willen ver -
dere drager 
a k zou moe t e n 
eren. In pi a a t s 
het een soort 

als naar de ge-
t woekeren met 
die dingen met 
Dus het stimu-
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moment ook m e t . En dat zou op een of andere manier 
gerealiseerd moeten worden! 

Wolfensberger Misschien is het voor zendgemachtigden niet hun 
belang, maar sommigen zien het toch wel als hun 
taak en dan komt het belang er achteraan. 
Ik denk dat ik het met Mooren eens ben, dat als we 
kijken naar de huidige gezelschappen en naar het 
huidige omroepbestel, dat de marges voor samenwer
king buitengewoon gering zijn. 
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Dat hebben we wel gemerkt, tot nu toe is er niet zo 
vreselijk veel voor elkaar gekomen. Waar we aan 
kunnen werken is een drietal dingen die ik al ge
noemd heb: dat bi] de gezelschappen het werk voor 
de media gezien wordt als een essentieel taakonder
deel, voor zover ze dat naar voren hebben gebracht 
in de subsld ie-a anvrage ; de eis aan de omroepen om 
2 0 7. cultuur te brengen en de honora rium- regeling . 
Dat laatste is wel een argument waarin de omroep
verenigingen een rol spelen. 

Reijs Ik had het gevoel dat de vraag die gesteld is veel 
verder ging. 

Wol fen s berger Als het m e t gaat om de huidige gezelschappen en 
het huidige bestel wat de media betreft en we kij
ken een stap verder, dan heb ik het idee dat we 
veel meer die kant op moeten gaan die hier nu is 
aangeduid. We moeten veel meer ruimte geven voor 
het nemen van proeven op het punt van de inhoud, de 
vormgeving: wat kan het theater in de toekomst in 
de aanwezigheid van de electronische media voor ge
stalte krijgen? 

Op dat punt is er schoorvoetend een beleid aan 
de gang met alle huivers waarop ik eerder al geduid 
heb, en... je hebt zelf in alle commissies gezeten 
die het geld voor de komende jaren hebben 
vastgezet. 

Reijs Nou, in de commissie waren dat heel zijdelingse 
elementen. Ei en beetje voor de opdrachtformulering 
erbij gesleept. Ik bedoel, het heeft voor de keuzes 
eigenlijk nooit een echt grote rol gespeeld. Alleen 
in het geval Discordia omdat die er zeer expliciet 
in waren. Dat televisie-deel is niet bij ons verder 
behandeld. 

Korthals Altes Ik vind het toch wel interessant. Ik kom even terug 
op wat Muizelaar net zei. Discordia heeft een be
groting ingediend. Jullie h ebben op het toneel 
gedeelte wel antwoord gekregen, maar op het tele-
visie-deel m e t . Maar inmiddels zijn jullie wel met 
de VPRO met zulk soort dingen bezig. 

Muizelaar Ja, dankzij de samenwerking met het Theater Insti 
tuut. Ik bedoel, we doen het toch op het ogenblik 
uit een soortement van fund -ra 1 s 1ng. Ik loop echt 
overal de deuren plat om dat voor elkaar te krijg 
gen. En die staan niet open. 
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We hebben een plan aangeboden voor zes produkties, 
en zoals het er nu uitziet maken we er twee (10). 
En dan is het afgelopen. Er is gewoon geen geld 
voor. Ik ben het volkomen met Mooren eens, dat veel 
toneel op de televisie niets te betekenen heeft. 
Dat moet als een autonoom kunstwerk in de 
huiskamers gebracht worden. 

Mooren Het is zo dat ook de Commissie Film van de Raad 
voor de Kunst de toneelmakers het bos instuurt. Z^ 
zeggen: "Wat jullie willen is iets wat in wezen to 
neelmatig is, althans niet des films. Wij kunnen 
jullie dus niet betalen, want we hebben ook maar 
een beperkte pot." Vervolgens worden ze naar to
neel gestuurd en die Commissie zegt: "Jullie zou
den eigenlijk bin film' moeten zijn, want w.i] 
houden ons alleen met toneel bezig." En inderdaad, 
ze kwamen er nooit uit. 

Kok Het zou wel eens leuk zijn als toneel en film alle
bei dit gingen bespreken. Why not 9 Men blijft wel 
heel erg in zijn eigen dingen zitten. 

Reijs In ons stelsel is alles zo in hokjes ingedeeld, dat 
zolang er geen begrotingspost voor het aanmaken van 
video-produkties is, zolang hou je ook steeds het 
probleem van Muizelaar. Dat je alles bij elkaar 
moet gaan scharrelen op verschillende adressen. 

Austen Alle produktïemiddelen voor het maken van redelijke 
beelddragers zitten op dit moment bij de NOS, an 
dat facilitair bedrijf. Sommige mensen vinden dat 
fantastisch, maar het is wel een monopolie-positie. 
Stel nou dat de minister van WVC, dankzij zijn 
adviseurs, het voor elkaar krijgt, dat ook anderen 
van die faciliteit gebruik kunnen maken. Al zou je 
maar beginnen met Santbergen (11), al zou je maar 
beginnen met een lullige studio... De kosten voor 
initiatiefnemers zitten juist in het feit dat zij 
alle faciliteiten apart moeten inhuren op de vrije 
markt, omdat alleen de zendgemachtigden toegang 
hebben tot het enorme potentieel van de 
NOS-faciliteit en. 
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Muizelaar Ik wil daar nog wel iets over zeggen. Onze eerste 
produkties hebben we alleen maar kunnen maken door 
ons op de internationale markt te begeven. Dat is 
niet opgenomen door de NOS. Ik heb gewoon bij de 
concurrerende bedrijven in Duitsland en Frankrijk, 
de prijs opgevraagd van wat het daar kost; en als 
ik dat niet had gedaan, was het volstrekt onmoge
lijk geweest. Er komt dus dadelijk een Nederlands 
Produkt, waar Discordia veel geld in heeft gestoken 
en dat kan alleen maar omdat een stelletje Duitsers 
de Nederlandse televisie wel wilde kraken, om het 
zo maar eventjes te stellen. 
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Reijs Ik wou nog even naar Karel Das, hij vertelde, dat 
hij een aantal Nederlandse toneelgezelschappen al 
vast registreert, op de band opneemt, waarschijn
lijk toch met de bedoeling om daar te gelegener 
tijd een markt of althans afname voor te vinden. 
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beleid zijn drie dingen gebeurd die 
m e t bevorderen, die betere samenwe 
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Wat je niet moet doen, is een log facilitair be
drijf gaan verzelfstandigen. Je kan beter dat faci
litair bedrijf niet verzelfstandigen, en een deel 
daarvan aantrekkelijk maken voor die samenwerkings
vormen. En het niet marktgericht laten gaan werken, 
want dat wordt veel te duur. Wat -je ook niet moet 
doen is blijven gokken op de naleving van het vol
ledig programma - voor schrift. Want dat bestaat vanaf 
1930, en dat heeft nooit ergens toe geleid. Dus dat 
is ook zinloos. En wat je ook niet moet doen, dat 
is de NOS onder curatele van de omroepen zetten. 0e 
programma - stichting NOS. Als je die drie dingen tot 
een soort hoekstenen maakt voor je mediabeleid, dan 
hoef je verder niet meer te gaan praten over samen
werking tussen televisie en toneel. Als je dat echt 
wil dan moet je zorgen dat er geld voor is en dan 
moet je zorgen dat je partijen bij elkaar brengt 
die er echt belangstelling voor hebben. Noch het 
mediabeleid op dit moment, noch kennelijk het to
neelbeleid leidt daartoe, volgens mij. Maar het kan 
wel . 

Kok Maar de Werkgroep Drama, die kan ook weinig doen, 
dat valt me altijd zo op. Je vraagt je af of in die 
werkgroep ook weer iedereen voor zijn eigen omroep 
zit. Die mensen hebben allemaal leuke ideeën, maar 
er komt niets uit. 

Haasbroek Dat komt omdat de cultuur een onderdeel is van een 
totaalpakket en omdat de belangstelling en de geld
stroom eerder naar de informatie en naar het amuse
ment gaan dan naar de cultuur en dat blijft zo. 

Kok Ja, maar dat is ook een traditie. Het journaal 
krijgt altijd direct de beschikking over een came
ra. Dat is helemaal geen probleem. Er staat doodge
woon een montagekamer voor hen klaar. 
Als een dramavoorstelling opgenomen moet worden, 
dan is er helemaal geen camera ter tie schikking. Dan 
moet er anderhalf jaar aan gewerkt worden om dat 
te krijgen. 
Waarom geven we die mensen geen faciliteiten, zodat 
ze iets in handen hebben? 

Mooren Je hebt zelf natuurlijk het antwoord al gegeven: 
iedereen zit daar voor zijn eigen omroep. Er is na
tuurlijk best een stukje gemeenschappelijk 
beleid. Dat is al jaren zo bij het facilitair be
drijf van de NOS, he. Dat delen we dan wel allemaal 
met elkaar. 
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Kok Maar dat kan toch ook heel positief werken 7 

Mooren Ja, dat kan, maar waar het gros van de omroepen 
zich richt op de grootste gemene deler, dan werkt 
het nooit per definitie vernieuwend. 
Het is namelijk nooit trendsettend, het kan maxi
maal trendvolgend werken. En dan heb ik het niet 
over de kleinere, die gesegmenteerd kunnen werken: 
VPRO, NOS, die toch ook in tiet culturele pakket ge
segmenteerd durven werken. Maar over de grotere, 
VARA, AVRO, TROS, KRO, die bedienen in principe on
geveer hetzelfde publiek en zijn daarom met elkaar 
in concurrentie, vinden zij. 

Reijs Ik heb het gevoel dat het absoluut vruchteloos is, 
wat U allemaal zit te doen. 
Het toneelbestel lijkt me voorhands nog net iets 
flexibeler dan het omroepbestel. Daar komt om de 
zoveel tijd nog eens een kleine verschuiving. Al
thans dat lijkt er een beetje op. Ik hoor van men 
sen uit omroepland dat het daar een rotzooitje is, 
dat het facilitair bedrijf niet werkt, drie keer te 
duur is en voorlopig m e t staat te springen om te 
doen waarvoor ze betaald worden. En dat je alleen 
maar een beetje ad hoc kunt mieren a la Muizelaar. 

Backx Als dat het enige was, dan zouden we beter kunnen 
stoppen. Gelukkig gebeurt er op sommige gebieden 
wel wat. Toneelgroep Centrum bijvoorbeeld, met al
lerlei produkties van Ha enen en van Schippers , die 
erg populair zijn; allemaal uitverkochte voor
stellingen. Oaar zouden de grote omroepen misschien 
in geïnteresseerd zijn. Dat geloof ik, zelfs op dit 
moment. 
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Alleen zit Cinecentrum (12) er dan tussen, want die 
hebben een exclusief contract met Centrum en De 
Haagse Comédie afgesloten. En die verkopen dat dan 
weer voor een fors bedrag aan de zendgemachtigden. 
Dat hebben we dan m e t nodig. 

Das Nu krijg 
hebben wa 
natuurli] 
zijn is h 
tig in zï 
proberen 
is geen ï 
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oit mee te maken heeft gehad, dat het om 
honorarium-clausules ging. Zelfs als je 
eens was dat de voorstelling de moeite 

nemen, registreren, adapteren, waard zou 

ja mm er vinden als Das, die op een andere 
Centrum en De Haagse Comédie in zee is 

rvolgens weer met een verderfelijke hono 
eling op de proppen zou komen. 

Das Die regeling is er, daar houd ik me aan. Ik wil 
juist niet als een beunhaas bij die omroepen gaan 
opereren door te zeggen, luister eens, met mij kun 
je een andere deal maken. Dat moet niet gebeuren. 

Korthals Altes Maar het grappige is, dat er nu een aantal gezel
schappen is, dat met de omroepen werkt en met de 
zendgemachtigden. Ik heb zelf met de NOS net af
spraken gemaakt over Adam in Ballingschap (13) en 
ik heb die regeling niet gehanteerd. Want anders 
was dat nooit gebeurd. Alle mensen die daaraan 
meewerken, zijn gehonoreerd. Maar niet op IJ a s ï s van 
deze regeling. 

Dat is een merkwaardige ontwikkeling, dat de gezel
schappen langzamerhand bereid zijn die los te la
ten. De VPRO heeft ook op een andere basis met 
Globe 'In het Tuinhuis' (14) opgenomen. 

Reijs Ik wou nog even een andere vraag aan Das stellen. 
Een uurtje geleden werd opgemerkt, dat het geld 
voor de nieuwe discipline 'video-theater' uit de 
distributie zou moeten komen. Als je zoiets als Ci 
necentrum doet, dan heb je toch onderzocht of daar 
straks belangstelling voor is. 

Das Marktonderzoek in die zin is heel moeilijk. Maar 
een gegeven is dat er steeds meer behoefte komt aan 
televisie, in welke vorm dan ook. Of dat nou via de 
cassette of via abonnee-tv of paper-view of wat dan 
ook is. 
Nou, dat paper -view, dat is een dreiging voor de 
hele abonnee-tv. Maar die behoefte is er. De tele 
visie heeft het grootste aantal kijkers. Wat nu 
naar de videomarkt gaat dat is seks en horror en 
dat soort. 
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Daarin zal ook een verzadiging komen en dan zal men 
behoefte krijgen aan toch eens een keer een avondje 
uit, want daar biedt de televisie nu geen oplossing 
voor . 

Rei]s U heeft een redelijke verwachting dat ze daar enige 
belangstelling voor hebben , anders zou u het niet 
doen. Dat vind ik toch interessant dat de commer
ciële onderneming wat meer perspectieven in het 
hoofd heeft dan de voor 100 7. gesubsidieerden, die 
zeggen ja, wij praten w e> 1 mooi, maar in werkelijk
heid - met uitzondering van de VPRO - doen we er 
eigenlijk niets aan. 
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Reïj s Zou het niet mogelijk zijn om, wat je met schouw 
burg stoelen doet, om op die manier de kijker te 
s u b s id ïer en? Wat tiet toneel betreft doen we dat 
voortdurend. Ik denk dat meneer Das dat ook een 
beetje op het oog heeft. 
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Korthals Altes Oe schouwburgen die niet meer aangedaan worden door 
gezelschappen, omdat ze te ver liggen, die komen 
b 1 j meneer Oas. Gerard Schenk in Winschoten (16) 
stelt een abonnement samen uit het pakket van 
meneer Das en biedt die videobanden aan aan a ] n 
afnemers van dat abonnement. Ik denk dat de schouw
burgdirecteuren daar ook maar eens over na moeten 
denken. 

Wolfensberger Het is bepaald niet ongebruikelijk, dat bij de in
troductie v/an een film in de eerste tijd tegelij
kertijd bij de kassa de vergelijkbare videocassette 
van de vorige produktie verkrijgbaar is. Laten we 
zeggen, als Star Wars III uitkomt, dan liggen de 
vorige twee aan de kassa, die kun je dan meenemen. 
Voor f.139,-- of zoiets. Dus dat is helemaal niet 
zo gek . 

Van Velzen Ik wou even ter 
waar Austen het 
het duidelijk ï 
De vraag is als 
centrum voor vi 
toneel te maken 
aantal toneelma 
zelf hebben doo 
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e kennelijk ga ten zitten . J e moet 
je een derde instituut g a a t creëren, 
chien de besta and e oplei din gen an-
structureren. 

Austen Natuurlijk is het zo dat er eerst geprobeerd moet 
worden of die bestaande faciliteiten hiervoor ge
schikt gemaakt kunnen worden. In ieder geval is het 
zo dat Santbergen op dit moment niet do geschikte 
faciliteit is om... 

Mooren Dat is geen antwoord op de vraag. De vraag is, wat; 
heeft het nog met toneel te maken als toneelmakers 
op deze wijze typisch met video aan de gang willen 
gaan. Is er dan eigenlijk nog wel sprake van toneel 
of ga je (Jan gewoon praten over televisie maken, of 
over film maken of... het doet er niet toe wat. 
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Austen Vanuit mijn perspectief is het zo, dat iedere thea 
termaker, die in staat geacht wordt zelf richting 
te geven aan het maken van zijn produkt, niet Be
lemmerd moet worden in dat proces door allerlei 
technische zaken. En voorzover hi] de grenzen van 
het toneel zou willen verkennen en zeker als hij 
daarin zou willen experimenteren met televisie of 
video, dan is dat op dit moment m e t mogelijk. Ik 
pleit er dan ook in eerste instantie voor dat voor 
zover toneel en andere theatervormen iets te maken 
zouden kunnen krijgen met een nieuwe discipline, 
dat daar ruimte voor moet zijn. 

Kok Hoe stel je je een dergelijk experimen 
denk dat dat voor iedereen verschillen 
kun je eindeloos over praten. Als je h 
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De precieze rol van Karel Oas daarin zie ik nog 
niet in de toekomst, hoewel het best zou kunnen 
zijn dat de gebruikersmarkt van individuen uit het 
onderwijs en dergelijke veel groter uitpakt dan op 
dit ogenblik het geval is. Ik hoop dat u zich in 
deze wat geïmproviseerde samenvatting kunt vinden. 
Ik wou daarmee afsluiten. 
Ik wou de sprekers hartelijk danken voor hun 
bijdrage en u voor uw inzet. 

4 november 19 8 4 
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Forumdiscussie: Video en Theater in de praktijk 

Zondag 11 november 1984, aanvang 14.00 uur. 

Samenstellingforum: Joost Sternheim (Dramaturg/Afd 

Culturele Programma s NOS), voorzitter; 
Ruud Backx (Programma Eindredacteur VPRO TV); 
Wilbert Bank (Regisseur AV-Dienst Theaterschool) 
Luk Blancquaert (Régi sseur/Producent Nthl); 
Menso Carpentier Alting (Zakelijk Leider 
Toneelgroep Centrum); 
Titus Muizelaar (Lid Kunstenaarscoöperatief 
Maatschappij Discordia). 

"Voor de instandhouding en verspreiding van de 
Nederlandse cultuur zijn radio en televisie niet 
minder belangrijk dan het podium". 
Dat zegt Minister Brinkman in de toelichting op de 
Rijksbegroting van WVC voor 1985. 
Tijdens de forumdiscussie van 4 november 1984 
Video en theater: een nieuw beleid', is gesproken 

over de beleidsplannen van de overheid, het 
omroepbestel en over de financiële mogelijkheden 
die er al dan niet zouden zijn. 
Vandaag is de blik gericht op de theaterpraktijk. 
Aan de orde zijn de wensen respectievelijk 
mogelijkheden van de theatermaker met betrekking 
tot film en video. 

De forumdiscussie zal worden gevoerd aan de hand 
van de volgende vragen: 

1. Waarom ontstaat bij sommige gezelschappen steeds 
meer de behoefte om theaterregistraties te ma
ken? Is dat om artistieke of commerciële rede
nen, of beide? 

In hoeverre worden speciale video/film-régi s tra -
ties onderdeel in het artistiek beleid van een 
gezelschap? Hoe wordt de verhouding zaaloptreden 
en theaterregïstratie? Wat is het gevolg daarvan 
op het exploitatiebudget van de groep' 

3. Wat betekent een grotere bereikbaarheid middels 
video/film voor een gezelschap (promotie, 
spreiding, publieksbereik)"? 
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4. Hoe gaan de registraties er uit zien'? Gaat men 
zich bezighouden met het ontwikkelen van een 
autonome vorm voor theaterregistratie, of 
blijven het registraties van bestaande voor
stellingen 9 

5. Welke kwalitatieve, technische eisen worden er 
gesteld aan theaterregistraties'' Is er behoefte 
aan één bepaalde instelling die dat gaat doen? 

Welke ontplooiingsmogelijkheden bestaan er voor 
theatermakers die zich vakmatig willen bezighou 
den met registratie' Voldoen de bestaande oplei
dingen (Santbergen NOS, Nederlandse Film en 
Televisie Academie, Theateropleidingen) aan de 
eisen 7 Of moeten er werkplaatsen en een nieuw 
opleidingsinstituut worden opgericht 7 
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Sternheim Hartelijk welkom. Vanmiddag gaat de discussie over 
de wensen respectievelijk mogelijkheden van de 
theatermaker met betrekking tot video. 0e eerste 
vraag luidt: Waarom ontstaat bij sommige gezel
schappen steeds meer de behoefte om theater-regi
straties te maken 9 Is dat om artistieke of om com
merciële redenen, of beide 7 

Muizelaar Het lijkt mij van belang om voordat we deze vraag 
kunnen beantwoorden een indeling te maken. Ik wil 
een onderscheid maken in vier vormen: video-instal-
latie, video-registratie, video-adaptatie en tele
visie-toneel. 
Video-installatie is eigenlijk ontstaan uit de 
beeldende kunst en dan gaat het om een kunstwerk 
waarin gebruik wordt gemaakt van videobeelden. 
Onder video-registratie versta ik het opnemen van 
toneelvoorstellingen zoals die gemonteerd zijn voor 
het theater. Video-adaptatie is of een bewerking 
van een toneelvoorstelling zoals die heeft plaats
gevonden in het theater, of een geheel nieuwe dra
maturgische aanpak van een bestaand of nog te ont
wikkelen script. Onder toneel-televisie versta ik -
behalve natuurlijk dat het te onderscheiden is in 
twee onderdelen - de uitzending van de opgenomen 
videobanden of het doorgeven van een theatrale a k 
tie zoals die op het moment plaatsvindt. Ik ben 
niet geïnteresseerd in de commerciële exploitatie 
daarvan. Het zal me een worst wezen of door het 
uitzenden van een produktie van Maatschappij Dis-
cordia meer mensen naar die zaal komen. Ik wil een 
groter publiek in de zaal niet bereiken door tiet 
maken van televisie. 

Van die vier vormen ben ik het meest geïnteresseerd 
in toneel-televïs ie, en met name in het laten 
'doorstralen van de interaktie die op dat moment 
plaatsvindt, omdat dat de enige manier is om de 
essentie van het theater door te geven. Namelijk 
een aktie die hier en nu passeert en die aan de 
kwetsbaarheid van het moment bloot staat. De kwets
baarheid van het moment is één van de belangrijkste 
theatrale gegevens en dat moet gehandhaafd blijven. 
Verder ben ik alleen maar geïnteresseerd in video-
adaptaties. Van registraties wil ik niets weten, 
behalve dat ik het de taak van het Nthl vind om 
alles wat op het Nederlands toneel plaatsvindt op 
te nemen, al vind ik het niet geschikt voor uitzen
ding op de televisie. 
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Blancquaert Als Nederlands Theater Instit 
meer als het ware belaagd om 
film vast te leggen. In eerst 
alleen maar gissen wat de oor 
mende behoefte. De toegankeli 
met de dag groter, het ligt d 
dat iedereen daar iets mee wi 
Ten tweede wil men een eigen 
ben om iets terug te kunnen z 
om die simpele registratie, d 
afwijst, maar waarvan wi] er 
zouden moeten maken, want zov 
ongeveer per jaar. 
Een derde reden is dan men in 
videotape wil hebben voor pro 
omdat zakelijke leiders met z 
de theaters kunnen bereiken, 
mon stratietape gebruikt om vo 
kopen en het werkt t n de prak 
worden - ook vanuit het buite 
zelschappen aangevraagd in pi 
dru kwerk. 

Wat mi] dan opvalt is dat men 
nog niet precies weet, welke 
wil kiezen. Men wil natuurlij 
zoveel mogelijk intact houden 
stratie de meest geschikte vo 
kant, als men het eindprodukt 
meestal van de vorm waarin he 
dukt is gegoten. Oan gaat men 
aan te doen en ontstaat meest 
hoe moet dat dan"? 

uut worden wij steeds 
theater op video of 
e instantie kan ik 
zaak is van die toene-
jkheid van video wordt 
an ook voor de hand 
1 doen. 
produkt op video h e b -
ïen. Daarbij gaat het 
ie Muizelaar als vorm 
dan toch 600 per jaar 
eel premieres zijn er 

toenemende mate zo n 
motionele doeleinden, 
o n band makkelijker 
Het wordt dan als de-
orstellingen te v e r -
tijk. Steeds vaker 
nland - tapes van ge 
aats van het geijkte 

bij de gezelschappen 
vorm men er nu voor 
k wel de voorstelling 
, waarvoor de r e g ï -
rm is. Aan de andere 
ziet, schrikt men 

t uiteindelijke pro-
proberen er zelf iets 

al de conflictstof van 

Sternheim In hoeverre worden speciale video/film-régi s tra ties 
onderdeel in het artistiek beleid van een gezel 
schap 7 Hoe wordt de verhouding tussen zaaloptreden 
en theaterregistratie? Wat is het gevolg daarvan op 
het exploitatie-budget van de groep"? 

Bank Ik denk dat het 
bleem gaat word 
toneelgroepen h 
staan voor het 
komt er nu acht 
eens iets met e 
ben. Vorig jaar 
video-produkt v 
duktie heeft in 
video-tape gepr 
een gesubsidiee 
produktie van h 
neelbegroting g 

voor tone 
en, zo het 
eeft jaren 
medium tel 
er dat ton 
lkaar te m 
heb ik me 

an een dan 
s amenwe r k 

oduceerd. 
rd gezelsc 
et Ministe 
eld gekreg 

elgezelschappen een p r o -
dat niet al is. Vanuit de 

lang een zekere dédain b e -
evi s ie, video. Maar men 
eel en televisie ook wei
aken zouden kunnen heb-
egewer kt aan een speciaal 
sgroep: Stichting Danspro-
ing met M i c k e r y (17) een 
Voor die produktie heeft 
hap als Stichting Dans-
rie van WVC binnen de to
en . 
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Van tevoren is de keuze voor video gemaakt, en het 
vertonen van de tape gold als voorstelling1 Het ge
zelschap dient zoveel voorstellingen per jaar te 
geven, de tape is zesmaal in Mickery vertoond, dan 
ook geldend als zes voorstellingen. 
Wellicht dat dat voor theatermakers een uitkomst 
zou kunnen zijn dat je ook die speciale tape kunt 
distribueren. Het medium video is een autonome ma 
nier om theatrale expressies naar buiten te 
brengen, hetzij op de buis, hetzij in het theater. 

Sternheim Oat brengt ons bij de laatste twee aspecten van die 
vraag. 

d Angremond Ik vind die vraag veel te algemeen gesteld. Als je 
denkt aan de heldere opsomming van soorten video-
produkties die je kunt maken zoals Muizelaar net 
uiteen heeft gezet. Die soorten hebben namelijk 
allemaal invloed op die exploitatie. Of je een re
gistratie o f adaptatie maakt. Wat zijn b.v. speci
ale registraties, bedoel je dan het sec registre 
ren? 

Stern heim Ik neem aan dat je het over elke mogelijkheid hebt 
die je als toneelmaker wenst te benutten. 

Carpentier Je kunt als gezelschap alleen toneel op de planken 
Alting willen maken en met de acteurs in de bus naar 

Winschoten gaan. Maar je kan ook een kleine IJ us met 
een videoband sturen. Ik denk dat je bij het laats 
te in zoverre de keus moet maken dat je moet zorgen 
dat als je een televisie-produktie, een video pro 
duktie wil maken, het dan beter is om daar een hele 
aparte organisatievorm zelfs voor op te zetten. Oat 
je niet blijft steken in het verfilmen, ver-video 
en, het opnemen van bestaande voorstellingen. 
We hebben nog een punt overgeslagen, namelijk de 
commerciële redenen om voorstellingen op te nemen. 
Ik denk dat het matig commercieel is, want de regi
straties die je ziet zijn eerder een anti-reclame. 
Hoewel je verbaasd staat over hoe positief het pu
bliek nog reageert op buitengewoon slechte regi 
straties . 

Er wordt vaak gezegd dat de Nederlandse acteurs zo
veel slechter zijn dan de Engelse, maar ik denk dat 
hi et eerder te maken heeft met de manier waarop wij 
die voorstellingen voor de tv brengen. 
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Ik d 
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régi 
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op d 
de ï 
beur 
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v 1 s 1 

hebb 
gen 
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daar 

enk dat 
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straties 
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s en teg 
en daar 
het wat 

e gaan e 
e t e 1 e v ï 
ndruk da 
en, e n d 
chappen 
en . 
je een a 
e of v Ld 
en op be 
dat het 
en . Ik d 
gaan, da 
voor spe 

registraties van voorstellingen om com 
enen zeker zullen toenemen. Wat dat 
ik het meest een voorstander van zaal-
, dat je duidelijk het gevoel hebt dat 
1 een opname wordt gemaakt met alle 
ens daarvan. 
geen directe voorstander van, maar ik 
eerlijker dan om drie dagen de studio 

n dan maar vrij snel een bestaand stuk 
sie te brengen. Desalniettemin heb ik 
t er die kant op steeds meer gaat ge-
at de minister ook verwacht dat de ge-
daar trachten bronnen van inkomsten te 

fzonderlijke produktie maakt voor tele-
eo, zal dat natuurlijk zijn uitwerking 
groting en inkomsten. Je kunt ook zeg 
meteen geldt als een aantal voorstel-
enk dat we steeds meer die kant op moe-
t gezelschappen tijd vrij maken om 
cifieke produkties te maken. 

Sternheim Moeten ze dat dan op eigen houtje doen of toch maar 
in samenwerking met 9 

Carpentier Oat zouden ze in samenwerking met de omroepverem 
Alting gingen kunnen doen. Je moet natuurlijk altijd ge

bruik maken van de apparatuur die je niet hebt. 

Backx Los van de kwaliteit en de wijze van registreren 
wil ik de theatergezelschappen vragen of het maken 
van registraties ook niet te maken heeft met die zo 
beroemde spreidingsgedachte die toch bij WVC leeft 7 

Oe gezelschappen zijn steeds minder geneigd te 
reizen, dus; kunnen ze het medium televisie g e brui 
ken om tot in de verste uithoeken van het land 
toneelregistraties te laten zien. 

Sternheim Ik word verondersteld een onpartijdig voorzitter te 
zijn, maar mij klinkt het behoorlijk idioot in de 
oren . 

Carpentier Er is wel degelijk verschil tussen een levend pro-
Alting dukt en dat.gene wat via een videoband wordt ver

toond. Desalniettemin is er bij Centrum een toene
mende vraag te constateren naar een band. Maar 
voorlopig toch maar gewoon in de bus naar Winscho 
ten . 
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Van Velzen Dat voorbeeld van Dansproduktie is het verschil. 
Dan betreft het namelijk een speciale voorstelling, 
die alleen maar als band bestaat, en die wordt dan 
vertoond aan een aantal mensen. Dat is wezenlijk 
iets anders dan een registratie van een bestaande 
voorstelling die in een taxi naar Maastricht wordt 
gestuurd omdat het goedkoper is ctan een hele bus 
acteurs. Ik denk dat je dat onderscheid moet maken. 

Sternheim Is het vertonen van een videoband 
zich een theatrale actie 7 

in een theater op 

Muizelaar Het ligt eraan hoe het is ingepast. Ik kan me heel 
goed voorstellen dat je een videoband onderdeel 
kunt laten zijn van een toneelvoorstelling. 

Sternheim Daar hebben we het nu niet over. Het gaat over een 
produktie, die ergens ooit gespeeld is, en die dan 
niet meer in een bus naar het noorden of zuiden van 
dit gigantische land hoeft te gaan. Daarvoor in de 
plaats wordt een filmpje afgeleverd waar je naar 
kunt kijken. 

Kok Er is een eind 
video of f ilm 
gelijkheid heb 
doen1 Het leuk 
is dan tien ja 
het Werkteater 
video gaan doe 
boodschap aan. 
steeds meer de 
moment wordt h 
doen en niet t 
heeft de telev 
puur uit schna 
meer waarderin 

eloos aantal mo 
zou kunnen doen 
ben om het op z 
e is dat er vee 
ar geleden. Fel 
: "Jullie moete 
n"; maar daar h 
Maar in de loo 
moei te waard v 

et de moe11 e wa 
e combineren. D 
ïsie altijd lat 
b b e 1 s gedaan. E 
g voor. 

y e 1 ijkheden wat je met 
I e d e r e e n moet de m o -

i J n e i gen m a n i e r te 

1 meer b e l a n g s t e l l i n g 

sen tha 1 zei toen tegen 
n a bso luut iets met 

add e n we toen geen 

P d e r jaren ga je het 

ï nd en . Op een geqeven 

a r d jm alleen vide o t e 

e h e 1 e toneelwereld 
e n lig gen, of a 11een 
r k omt nu goddank veel 

Muizelaar In hoeverre zou dat met de leegloop van de zaal te 
maken hebben 7 

Felsenthal Ik heb de vragen beluisterd en ik wou even drie 
dingen stellen. Op de eerste plaats, we hebben het 
weer alleen over toneel. Ik denk dat dat onjuist 
is. Deze discussie gaat over theater, de podium
kunsten . 
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En op al die terreinen van podiumkunsten heeft de 
publieke omroep een, 213 het gebrekkige, maar toch 
wel vrij uitvoerige ervaring om voorstellingen in 
welke vorm dan ook te produceren. 
Vervolgens denk ik dat de vraag 'waarom ontstaat 
bij sommige gezelschappen steeds meer de behoefte 
om theaterreg 1 stratie s te maken , maar eens hard 
beantwoord moet worden. Ik denk dat er twee hoofd
redenen zijn. Oe eerste is een vermeende of echte 
vorm van economische druk van buiten. Er is minder 
geld, de overheid dringt erop aan om steeds meer 
voorstellingen te registreren om daarmee de inkoms 
ten aan te vullen. Er wordt nogal een forse druk 
uitgeoefend. Zo komt er op de eerste plaats wat 
geld binnen bi] de gezelschappen, dat ze aan hun 
exploitatietekort kunnen toevoegen. In de tweede 
plaats vindt zo de spreiding van voorstellingen in 
een andere vorm over het gehele land plaats, zodat 
al dat subsidiegeld daarmee een beetje goed wordt 
gemaakt, denkt de Minister. 
Dat is die ene vorm van druk, dus ook een maat
schappelijke druk. De kunstenaars voelen dat de 
kunst weer eens zwaar onder druk staat in deze 
moeilijke tijden. Het is steeds moeilijker om je 
verantwoord te voelen als je zoveel geld opmaakt 
dat maar aan zo weinig mensen ten goede komt, of 
schijnt te komen. Ik denk dat dat onbewust heel 
sterk meespeelt bij iedereen die zich met deze ma 
terie bezig houdt. 

Een andere reden voor die toegenomen behoefte is 
een dubbele frustatie van de podiumkunstenaars, in 
de eerste plaats van de toneelkunstenaars. Er 13 
een inhoudelijke frustatie. Veel toneelspelers 
hebben een beetje een onbevredigd gevoel gekregen 
over wat ze aan het doen zijn en zoeken een andere 
mogelijkheid van expressie, in het toneel en daar
buiten, heel legitiem. 
En ik denk dat er een frustratie is over het pu
blieksbereik. Als je denkt dat er meer bereik komt 
voor je produktie omdat het op een tape staat die 
naar Winschoten kan, of op de buis kan of op video 
disc kan worden gezet en dan educatief ter beschik
king kan worden gesteld, dan heb je het gevoel dat 
je maatschappelijk wat meer verantwoord bent. Mis
schien denkt m e t iedereen daar direct zo over, 
maar dat zal ongetwijfeld mede een oorzaak zijn 
waarom we hier bij elkaar komen. 
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Bank Ik zou hier graag iets op aanvullen, namelijk dat 
een aantal podiumkunstenaars wel degelijk met inte
gere opzet zoveel mogelijk geprobeerd heeft zijn 
vak uit te oefenen maar gefrusteerd is bij regis 
seurs van diverse omroepen, omdat die vaak geen 
verstand hadden van wat ze aan het doen waren 1 De 
neiging om zich niet meer te onderwerpen aan be
staande opvattingen, van laat ik het heel onge
nuanceerd zeggen - Hilversum, is duidelijk. Men wil 
het heft in eigen hand nemen. 

Felsenthal Ik ga Hilversum niet verdedigen. Voor een groot ge 
deelte ben ik het met je eens, alleen, een kleine 
aanvulling, het aantal voorstellingen met een 
slechte regie van de afgelopen dertig jaar is ook 
niet gering. 

Blancquaert Even de verhoudingen rechtzetten: zeshonderd pre 
mières per jaar ten opzichte van misschien vijftien 
televisie-produkties. 

Felsenthal Laten we geen cijfertjes gaan gooien. Elke voor
stelling die J I J net noemt, waar eén persoon ge
durende veertig minuten tegen dertig personen staat 
aan te praten, hoort bij die zeshonderd. Als ik zo 
ga redeneren, kan ik er vanuit Hilversum ook een 
heleboel noemen. Want elke aflevering van een se
rie, ik praat nu dus niet over de kwaliteit, die 
telt voor één, dat zijn er dan echt wel meer dan 
vijftien. Bovendien gaat het over podiumkunsten. 
Bij de NOS maken we jaarlijks tien muziek-, theater 
of balletregistraties, tel die er ook even bij op. 

Blancqaert Inderdaad, het gaat niet om cijf 
tuurlijk over theater, het tekor 
mensen die daardoor gefrusteerd 
veel mensen in het theater zijn 
eigenlijk niet zo geïnteresseerd 
tie op de tv te komen. Wij moete 
druk laten ontstaan dat opeens h 
theater op de televisie wil. Het 
dat theater gemaakt wordt voor h 
in eerste instantie voor welke v 
dan ook. 

Het is een duidelijke zaak dat 1 
aantal ontwikkelingen gaande is 
schien wel vanuit de beleidskant 
dan ook met argusogen wordt gevo 
tweede zaak. 

eren, het gaat na 
t aan publiek en 
zouden worden. Maar 
in eerste instantie 
om met hun produk-

n hier niet de 1n-
eel het Nederlands 
is nog steeds zo 

et theater en niet 
ideo-registratie 

n het geheel een 
en dat dat mis -
of van welke kant 

lgd, dat is een 
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Dat de mensen, die er iets over te vertellen heb
ben, bi]na op geen enkele manier op de juiste wijze 
anticiperen, dat vind ik een derde zaak. Dat is 
meer de kern dan het feit of we een autonome video
tape als produktie ergens naar toe gaan sturen. 

Carpentier 
Alt ing 

Naar aanleiding van 
sten wordt uitgeoefe 
wat mij opvalt is da 
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t is een ontwikke-
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ma akt een groo 
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toch b.v. via 
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Carpentier 
A111 n g 

Het antwoord is nog veel banaler. Centrum brengt 
veel lunchvoorstellingen die maar een half uur du 
ren, vandaar. 

Felsenthal Dat is geen goed antwoord, want lunchvoorstellingen 
van een half uur zijn voor de meeste omroepen te 
d u u r . 



48-

Bank Vorige week z 
(Meta Media I 
Centrum en De 
een exclusief 
een gezelscha 
verspreiding 
Karel Das ver 
ging: de voor 
waren dan ber 
nog wa t close 
ik me dus af 
bedri]f als C 
interessant : 
dat moeten we 
lingen voor. 
verkopen we h 
schap? 

at hier Karel Das 
(18) en die vertel 
Haagse Comédie af 
contract. Ik kan 

p geïnteresseerd 1 
van zi]n produkt. 
telde, tot mi]n ve 
stelling wordt opg 
eid om wat eerder 
-ups gemaakt konde 
in hoeverre lever 
inecentrum. Verder 
"Er is bi] MetaMed 
vullen en daar ge 

Dan hebben we een 
et." Hoe reageer j 

van Cinecentrum 
de dat hij met 
spraken heeft over 
me voorstellen (Jat 
s in verdere 

rbijstering, hoe dat 
enomen en de acteurs 
te komen zodat er 
n worden. Dan vraag 
je je uit aan een 
zei hi], ook heel 

ia leegstand, dus 
brui ken we voorstel-
produkt en misschien 
e dan als gezel-

Carpentier Ik betreur da 
Alting ik nu hoor kl 

zijn namelijk 
gema a kt. De a 
de kosten maa 
band waarmee 
merciêle mark 
kwaliteit hee 
overgeleverd 
reid eerder t 
van 'Gebroken 
de specificit 
het niet zo d 
volgende prod 
geleid worden 
hebben allebe 
Het is een de 
centrum heeft 
heeft alleen 
handelen. 

t ik er niet bi] ben geweest want wat 
opt niet geheel met de afspraken. Wi] 
op proef gestart, er is eén opname 

fspraak is dat Cinecentrum (MetaMedia) 
kt voor die opname. Er komt dus een 
je dan bi] wijze van spreken de c o m -
t op kunt. Maar het vetorecht over de 
ft Centrum. Het is dus niet zo dat wij 
zijn. De acteurs waren inderdaad be-
e komen, maar in dat geval, de opname 
Glas' (19), was dat niet nodig door 

eit van die voorstelling. Verder is 
at wij ons totaal overleveren, want de 
ukties zullen door onze regisseurs be-

Peter Oosthoek en Mette Bouhuijs 
ï in die richting een opleiding gehad. 
els commerciële samenwerking, Cine-
ook niet het alleenrecht. Cinecentrum 

het eerste recht om daarover te onder-

Sternheim Wij zijn een beetje verzeild geraakt in de psycho
logie van het wakker worden van zowel televisie
makers als toneelmakers, met allemaal hun eigen 
frustraties zo te horen. Maar we hadden het ergens 
anders over, namelijk wat het in exploitatietermen 
zou kunnen betekenen voor een gezelschap om zich 
met video dan wel televisie in te laten. 
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Backx ML]n ervaring me 
gaan doen is dat 
tistieke overweg 
stelling voor he 
waardoor op een 
geschonken aan d 
die aan de orde 
lingen. 
En een tweede is 
VPRO, dat de bel 
visie naar verho 
wat dat betreft 
tisch gevonden. 
Ik denk dat dat 
zend gulden die 
voor haar exploi 
lozen is. 

t de gezelschappen die iets met tv 
het in de eerste plaats vanuit ar 

ingen gebeurt. Men krijgt belang 
t gebruik van het medium 'video , 
andere wijze aandacht kan worden 
e specifieke problematieken z o a 1 s 
komen in de verschillende voorstel 

, dat geldt in ieder geval voor de 
angs telling voor drama op de tele-
u d ï n g inderdaad is toegenomen. Dus 
hebben we elkaar halverwege fantas 

commerciële aspect, die paar dui 
een gezelschap misschien overhoudt 
t a 11e b u d g e t , eigenlijk te verwaar-

De Vries Backx en ik 
liefde' (20 
wilde het i 
zelf. Ik wi 
streren van 
moet zijn. 
lingen af t 
aan beide k 
zamerhand d 
die twee me 
brengen, da 
sen die twe 
registreren 
vervelend, 
zendingen d 
zien. Het b 
teuristisch 
Als je je a 
interessere 
je ook inte 
voor dat me 

hebben 
) van Ba 
n drie d 
lde dat 
tonee.lv  

Als men 
e doen m 
anten ge 
at er we 
dia. Dat 
t je dan 
e med ia , 
. Toneel 
zelfs in 
ie je no 
lijft ge 
e camera 
Is gezel 
n voor h 
res s e r e n 
dium bes 

naar aanleiding van M o n s t er v a n 

al een d i s c u s s i e ge h a d . De V P R O 

agen r e g i s t r e r e n in de z a a 1 

niet omdat dat gedoe van r egi -

o o r s t e l l i n g e n maar a f ge lop en 

nog steeds probeer t om v o i3 r s t e l -

et een r e g i s t r a t i e , dan ma a k je 

en r e c l a m e . Iedereen weet lang -

1 een v e r s c h i l best a a t tus s e n 

als je toneel op t e 1 e v i s i e wil 

een vertaling moet vi n den t u s 

en die vertaling ï s ze k e r n i e t : 

op televisie is e c h t a It i Jd 

die technisch heel k n a ppe u i t -

g weleen s op Duits .1 a n d 3 k un t 

klos op die planken e 11 t o c h a ma 

in s telling en. 
schap of als t h e a t e r m a k er g a a i: 

et m e d i u m televisie d a n mo et je 

voor de wetten en r e g e Is d i e 

taan. 

Backx Wij waren het in principe volkomen eens. Wij zouden 
'Monster van liefde' in eerste instantie speciaal 
geadapteerd voor de tv maken, waarbij Leonard Frank 
de regie zou doen. Wij zouden het half in do studio 
en half op locatie opnemen zodat een totaal nieuwe 
'Monster van liefde' zou ontstaan, alleen bleek 
Frank toen geen 11j d te h e b b e n. 

http://tonee.lv
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De Vries Ik begrijp niet dat je vanuit de omroep überhaupt 
gaat v/ragen of er een registratie gemaakt kan w-r 
den . 

Backx Ook bij Baal was daar kennelijk een discussie over, 
Frank vond het in principe de moeite waard. Toen 
met name De Vries met het belangri'jkste argument 
kwam, namelijk dat het niet te doen was, toen heeft 
de VPRO onmiddellijk het project laten vallen. 

De Vries Ik gebruik dit voorbeeld alleen om m 
geven over het registreren van voors 
vervolgens op de televisie te breng e 
haupt te denken dat je een regis trat 
voorstelling naar Winschoten zou kun 
dat er hetzelfde zou kunnen plaatsvi 
de emotie, als bij het kijken naar e 
op de planken, dat is natuurlijk onz 
Een goed voorbeeld vind ik Een zwo e 
(21) van het Werkteater, dat op de f 
iemand op het toneel staat en een ra 
aantrekt en zegt: 'ik ben een baby , 
dat. Toen ik de film zag - ik vond d 
sant verschil - keek ik plotseling n 
Admiraal met een babypakje aan. 
Er is dus een wezenlijk verschil tus 
voorstelling en een film of televisi 

ij n mening t e 
tellingen en ze 
n . En liber
ie van een 
n e n sturen en 
nden, een zelf 
en voorstelling 
1 n . 
Ie zo m e r i v o nd 
ïlm kwam. Als 
ar broekpakje 
dan ge1o o f j e 

at een interes
aar J o o p 

sen een toneel 

e . 

Muizelaar In grote lijnen ben 
(22) van het Werkte 
een goede poging to 
opgenomen, etc. Toe 
in theater wezenlij 
Acteurs di 6' eenmaal 
planken hebben gest 
anticiperend vermog 
twintig keer in de 
waar de reacties 1i 
of je wil of niet, 
ei ie registraties te 
een technisch verse 
altijd hinderlijk b 
loofwaardigheid van 
gewoon acteurstechn 
s t r a 11 e s . 

ik het met je ee 

a t e r vind ik e e n 

t a d a p t a t i e . Het 

h is de techniek 

k anders d a n v o o r 

met een voorstel 

aan komen ni e t me 

en heen. Als je e 

zaal 'gespeeld heb 

ggen, daar werk j 

naar toe. Dat zie 

rug. En dat is, 1 

h11 tussen d a t a c 

lijf vinden, afge 

h o e ï e ma nd e r u ï 

ie ken de mist in 

n s . De M 

v o o r b e e 1 d 

1 '3 o p l o c 

v a n h e t s 

d e tv CD f 

l i n g op d 

(? r o v e r h 

e n v o o r s t 

t, d a n w e 

e a l s a c t 

ik d u s ï 

a a t ik z e 

t e r e n w a t 

z i e n v a n 

t ziet. I 
gaan in r 

eeuw 
v a n 

a tie 
p e 1 e n 

film. 

un 
e 111 n g 
et je 
e u r , 

n a 1 

ggen 

ik 

de ge-
k z ie 
eg i 
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Blancquaert Ik moet dit enigszins 
Nederland een aantal 
bij verschillende gez 
heeft, als enige miss 
keld waarbij dat geno 
veel minder- speelt da 
door iedereen te cons 
op welk medium dan oo 
evolutie. Daar wil ik 
manier van registrere 
zit. Het is op dit mo 
3e een registratie ma 
concept aan ten grond 
in de zin van camerav 
snijders, licht of te 
dat 3e in overleg met 
ken welke essentie me 
wil brengen en welke 
op een andere wijze v 

t e g e n s p r e k e n , wan t er L S i n 
s peel stijlen te on d e r k e nnen 
els ch appen. Het Werktea t e r 
chien een speelst ijl ontwik-

emd e p r o b l e e m van a n t i c 1 pe ren 

n bi 3 andere groep en en da t is 
tateren die naar r eg 1 s t rat ie s 

k kij kt. Dat is een dui del i jke 

aan koppelen dat ook in d t? 

n wel d e g e l i j k een e v 01 u tie 

men t bijna ondenkb aar d ,1 t als 

akt d at daar geen a r 11 s tie k 

slag ligt. En dat niet all een 

o e r i n g , zeg maar camera "UI t -

chnis che a s p e c t e n . Maar 00 k 

een t o n e e l r e g i s se ur ga at kij 

n aan de ene kant naar v 0 I" en 
essen tie via het andere me (.) 1 u m 

er ta a ld kan w o r d e n 

d'Angremond Ik denk dat er nog een heel ander verschil is dat 
te maken heeft met de wetten van het toneel en de 
wetten van film of televisie, namelijk de drama
tiek. In het theater ontstaat dat door mensen in 
een voorstelling. In een film of een televisiestuk 
wordt dat bereikt door de montage en dat is iets 
dat puur met knippen te maken heeft. Dan heb je 
natuurlijk nog goede en slechte acteerprestaties, 
maar de dramatiek in de film of op de televisie 
wordt bereikt via de montage. 

Felsenthal Even een paar voorb 
schap' (23) van Het 
r a s nooit naar de 
ben nu heel blij da 
hebben gevonden om 
zeer veel rnontagemo 
kelen op die van de 
Croiset en dat in s 
nemen. Nooit uit de 
een definitieve doo 
ling. Wij staan elk 
hi et Nederlands Dans 
keuze of we het in 
schouwburg; lang v o 
faciliteiten in de 
zijn. Bijna nooit k 
toe . 

eelden . Bij Adam in ba 11 in 9 
Publie kstheater zou ik de came -

s chouwb urg hebben gebra cht! Ik 

t we een f i l m r e g i s s e u r bereid 

in een adequaat aantal dage n me t 

g e 11 j k h eden een visie t e on twi k -
t o n e e l v o o r s t e l l i n g van Hans 

amenwer king met Cr01 set op te 

schouw burg, want ander s zou IT e t 

d zijn geweest van de v 0 0 rs tel-
e keer, als we bijvoorb eel c met 
Theater gaan w e r k e n , vour de 

de stud 10 zullen duen 0 f in de 

ordat we weten of er ü b e r h a u p t 

s t u d 10 of in de reporta g ewa g e n 
omen we aan een zaalreg i s t r a t i e 
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Eén van de drie keer dat de NOS dat de la a tste drie 
jaar heeft gedaan, hebben we er spijt van. Maar er 
waren een paar bi] die zou ik nooit in de studio 
hebb en gedaan, zoals bijvoorbee ld 'Symphonie in D 

( 24 ) , want dat is een ballet dat alleen ma a r 

best aat door de interactie tussen het p ubl lek en 
wa t Kylian met zijn dansers doe t . Dat k u n je er dan 
wel later bij mixen, dat gelach en die r ea c 11 e s , 

maar dan krijg je die Amerikaanse shit, zoals wij 
dat allemaal niet willen. Je kunt geen reg els 

ops t ellen, je kunt niet zeggen regi stra tie is n i k s . 

Ik d enk dat de registraties van een aan tal jaren 

gele den, dat dat in de meeste g evallen dod elijk 1 s 

voor alle betrokkenen en dat 3e die reg ist ra t ie s 

tot het uiterste moet beperken. 
Als je het wel doet moet je ver domd goe d weten 

waarom. Alle andere vormen van regis tra tie moeten 
vormen van adaptatie zi]n. 

Backx Dat is waar, maar we hebben nog m e t helemaal een 
antwoord gekregen op het probleem van Muizelaar dat 
de acteur die een rol heeft gespeeld op het podium, 
een groot probleem heeft om het op een andere wijze 
te s pelen. 

Felsen thai Dat is zo. Een jaar of ach 
'Bruid in de morgen' (25) 
doen met Globe. De facilit 
beschikbaar tijdens de loo 
heeft besloten dat dat m e 
in de groef, dat ze noodge 
prestatie zouden hebben ge 
gewoon in sequence had opg 
We hebben toen besloten da 
volgorde zouden opnemen, z 
de verleiding zouden komen 
groef te glijden, die alle 
voor een publiek speelt. E 
maar dat kun je m e t elke 

t geleden heeft de NOS 
van Hugo Claus willen 
ei ten waren alleen maar 
p van die serie. De NOS 
t kon, want ze zaten zo 
dwongen een afschuwelijke 
leverd als de NOS dat 
enomen. 
t we het in een andere 
odat de spelers m e t in 
om in de studio in de 

en maar bestaat als je 
n dat is aardig gelukt, 
keer doen. 

Sternheim We hebben het rustgevende punt bereikt waarop we 
het allemaal eens zijn. Alles moet kunnen on alles 
mag ook als het maar goed is. 

Kok Het mag ook slecht zijn, dat is ook belangrijk1 

Daarom wil ik er voor pleiten om m e t het hele 
Nederlandse toneel in de handen van de omroep te 
duwen, want dat is een plek waar niet alles mag en 
kan, omdat ze vastzitten aan leden. 
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Dus je zou een onafhankelijk lichaam moeten oprich
ten, dat tussen toneel, film en televisie in staat, 
waar mensen kunnen experimenteren en fouten maken. 
In z o n soort opleiding zouden ze vanuit het Neder
lands toneel, vanuit de omroepen en vanuit WVC geld 
kunnen storten, omdat ze het allemaal de moeite 
waard vinden, ongeacht het directe belang. 

Backx Dat is allemaal prachtig, maar je bent toch afhan
kelijk van die omroepen die dat produkt of die pro 
duktie moeten vertonen. We hebben vorige week van 
Ted Mooren begrepen dat de meeste omroep en über 
haupt niet zo geïnteresseerd zijn in datgene waar 
wij vanmiddag over zitten te praten. 

Bank Als we daar nu mee leren leven en ophouden om over 
de omroepen te praten. En gaan praten waar kunnen 
we het vandaan halen. 

Muizelaar Geld, daar moet je het over hebben. 

Bank De VARA is af te schrijven, je kunt praten met de 
NOS, en met de VPRO. Laten we nu praten over hoe we 
dit gaan opzetten en met welke faciliteiten waar, 
maar de omroepen daar moeten we maar niet meer over 
praten. Afgelopen. 

Reese Heeft hier iemand de verfilming van Betrayal , 
'Amadeus', 'Who is afraid of Virginia Woolf' ge 
zien 7 Die film is gemaakt door mensen zonder oplei
ding bij bijvoorbeeld de Nederlandse omroep. Wat ik 
wil zeggen is, dat ik het idioot vind dat deze dis
cussie weer verzandt in een discussie over waar het 
geld vandaan moet komen om iedereen een opleiding 
te geven, terwijl er genoeg vakmensen zijn die dat 
kunnen. 
Met de kosten voor een nieuwe opleiding kun je be
ter een produkt maken, dan mensen op te leiden die 
helemaal niets maken, dus alleen maar opgeleid wor
den. 

Kok Ik ben zelf in wezen ook tegen een opleiding, omdat 
ik vind dat iedereen he t zelf kan en moet uitvin 
den. Maar ik vind wel dat je mensen in de gelegen
heid moet stellen. 
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In Nederland werkt iedereen in hokjes: film en to
neel werken, ook in de opleidingen, geheel apart. 
Een toneelacteur krijgt geen filmacteursopleiding. 
De filmacademie haalt pas acteurs te voorschijn als 
het hele produkt af is,dan komen ze iemand inhuren, 
zeg maar. Dat is in het buitenland allang niet meer 
zo . 

Van Velzen Al s we 
en Am 
een go 
van he 
stond 
het we 
ligt a 
ties d 
ding. 
Al s me 
zou da 
Het ld 
is aar 
weer e 
niets 
je da a 
vind d 
dingen 
derzoe 
Je kun 
Televi 
niet g 
goed g 
betere 
kunt h 
Want h 
wa a rdo 
gaat k 
extra 

het over voorbeelden hebben als 'Betrayal 
adeu s ' , dan vind ik eenzelfde voorbeeld van 
ede adaptatie de filmversie van Opname' (26) 
t Werkteater, die oorspronkelijk ook nog be
ult twee voorstellingen. Ook in Nederland is 
1 degelijk mogelijk om op grond van wat er 
an materiaal, op grond van de acteurspresta-
ïe er waren, te komen tot een wezenlijk ander 

n de noodzaak voelt om dat te gaan doen, dan 
t met veel moeite en kosten ook hier kunnen. 
ee van Marja Kok van een soort laboratorium 
dig, maar je moet natuurlijk voorkomen dat er 
en nieuw instituut gecreëerd wordt, dat weer 
te maken heeft met alle andere. Maar wat wil 
r precies aan gaan doen en in gaan doen? Ik 
at er inderdaad een plek moet zijn waar je 

op een laboratoriumachtige manier kunt on-
ken . 
t zeggen dat het op de Nederlandse Film- en 
sie Academie en op Santbergen in Hilversum 
oed gebeurt. Je kunt ook nagaan wat daar niet 
ebeurt en kijken of je dat zodanig kunt v e r -
n dat je daar ergens zo'n laboratorium aan 
aken. 
et is onzin om weer iets nieuw te creëren, 
or je misschien voor een gedeelte doublures 
rijgen in opleidingszin. Dat kost alleen maar 
geld en daarmee frustraties. 

8 a ckx Hoe kun je nu mogelijkheden creëren om op een goede 
wijze met materieel, talent en geld om te gaan? In 
principe is er een mogelijkheid om de koppen wat 
dat betreft bïj elkaar te s t ek en . Je hebt Santber 
gen, je hebt de opleidingskar van de VPRO die in 
principe voor dit soort zaken gebruikt kan worden. 
Er is ook geld nodig om een aantal mensen te beta
len, want dat is net iets dat bij de omroepen niet 
aanwezig is. Er is waarschijnlijk ook een hoop ta 
lent in Nederland dat op de een of andere manier op 
deze wijze moet kunnen gaan werken. Het is wel de
gelijk een idee om verder over te praten. 
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Bank Ik denk dat e 
worden welke 
gesteld moete 
begrijp nooit 
professioneel 
dan een een vo 
ik in de eers 
kwaliteit. Ik 
een 8 mm came 
Bausch, de vo 
niet uit, ont 
reuze interes 
door twee Wes 
inhoudelijk g 
toe of het er 
bij de omroep 
dat betreft: 1 
technische no 
dan komen we 
verder. 

r eerst inhoudelijke 
kwalitatieve en tech 
n worden aan theate 
goed waarom een tap 
gemonteerd - per de 

udiger Umatic-band. 
te instantie aan inh 
heb een filmpje gez 

ra, van een werkproc 
orbereidingen van W 
echnisch aan elkaar 
sant1 Het duurt twee 
t-Duitse netten uitg 
oed is en dan doet h 
niet goed uitziet! 
, met uitzondering v 
s er iets veranderd, 
rm overheerst, als d 
met die opleidingsin 

r nagedacht moet 
nische eisen er 
r-regïstratie s . Ik 
e op BCN - dus 
finitie beter is 
Bij kwaliteit denk 
oudelijke 
ïen, gemaakt met 
es bi j Pina 
alzer . Dat zag er 
gemonteerd, maar 
uur en het is al 

ezonden, omdat het 
et er even niet 
Ik mis dat denken 
an BGTV (27). Wat 
maar zolang die 

at niet verandert, 
stituten ook niet 

Kok Je hebt net zelf gezegd, laten we ophouden met de 
omroepen. Je moet dus zorgen dat je binnen het 
toneel zelf iets op poten zet zodat je dat wel kunt 
uitzenden. 

Bank Naast de NOS en de VPRO, waar wel eens iets te re
gelen valt, heb je nog de lokale omroep of een zelf 
opgezette werkplaats. En wat wij dan bij de Thea
terschool soms proberen, met weinig geld en heel 
eenvoudig beginnen en m e t meteen technisch perfect 
zijn. Alleen waar wordt het u11gezonden 7 

Odé Is dat nou niet de vraag waar het eigenlijk om 
gaat, waarom vind je dat het uitgezonden moet wor
den? Dat wordt hier maar als axioma aangenomen, en 
daar wordt alles naar toe gericht. Het is toch niet 
oneerzaam om het niet uitgezonden te willen hebben? 

Bank Als dat van tevoren je bedoeling is moet je het 
vooral niet. doen. Want dan ben je met iets anders 
bezig. Je bent met een medium bezig waar andere 
mensen naar zouden kunnen kijken. In een onderwijs
situatie waar iets met video wordt opgenomen, waar 
het alleen gaat om de mensen die opgenomen worden 
en verder niemand anders, is dat prima. Maar dat is 
ook van tevoren heel duidelijk de doelstelling. 
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Odé In deze discussie gaan die twee dingen steeds tegen 
elkaar in. Als 3e als axioma aanneemt dat uitzenden 
voor een omroep het hoogste doel zou zijn - voor 
theaterregistratie of adaptatie - dan denk 3e naar 
mi]n gevoel m e t goed na. Je moet eerst weten of 
die voorstelling, of hetgene wat je wilt zeggen, 
dat publiek nodig heeft. Dan moet je je afvragen of 
je met die voorstelling in die vorm dat publiek 
kunt bereiken, want daaraan moet je je kwalita
tieve, inhoudelijke en technische eisen toetsen. 

Bank Ik begrijp niet wat je met voorstellingen bedoelt, 
dan denk ik onmiddellijk aan theatergebeurtenissen 
met camera s erop. 

Odé Een video-produkt. Als je dat wilt brengen, ge
bruikmakend van iets wat er al geweest is als voor
stelling, dan moet je de consequenties die het ge
kozen publiek heeft durven nemen... die moet je 
vertalen - vooral ook inhoudelijk, dat ben ik met 
je eens - naar hoe je het gaat registreren of adap
teren. Voordat je gaat uitzenden moet je daar eerst 
over nadenken. 

Bank Ik heb het niet over adaptaties of registraties, 
maar over autonome video-Produkten, die speciaal 
voor dat medium zijn gemaakt. 

Odé En die hoeven niet, omdat ze op video staan 
gezonden te worden1 

uit-

Bank Wat moet er dan mee gebeuren? 

Odé Je kan ze rondzenden 

Van der Busken Er wordt alleen maar gesproken over Hilversum waar 
het uitgezonden kan worden. We gaan voorbij aan 
alle nieuwe ontwikkelingen, die voor de deur staan 
Volgend jaar beginnen a bonnee-televis ie en satel
liet-televisie. Verder staan er in Nederland 
650.000 video-recorder s in de huiskamers, dat zijn 
er volgend jaar een miljoen. Ook de boekhandel en 
de uitgeverij zijn zich driftig aan het oriënteren 
op video. Er is een vereniging opgericht Boeken
vak en Video', die volgend jaar vijftig titels op 
non-fictie-gebied op de markt gaat brengen. Ze 
beginnen met steun van Economische Zaken. 
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Ze gaan die titels verkopen in de boekhandel, want 
videotheken verhuren alleen maar voor 90 "/. speel
films. De boekhandel is zich serieus gaan storten 
op het gebied van cultuur, educatie en informatie 
en er komt een totaal nieuw verspreidingsgebied. Je 
kunt zeggen dat het alleen theaterregistraties moe
ten zijn of adaptaties, maar je zou ook voorlich
tend, wervend met theater iets kunnen doen op het 
terrein van de boekwinkel. Het is een nieuw aspect 
dat niet vergeten mag worden. 

Backx Maar het is toch niet zo gek, dat een aantal mensen 
zegt dat die produkties ook op televisie te zien 
zouden moeten zijn omdat het een taak van de om
roepen is om culturele Produkten te laten zien? Al
leen laten de meeste omroepen dat soort Produkten 
liggen omdat er in wezen een te klein publiek voor 
is. De NOS hoeft daar geen rekening mee te houden, 
die zou het dus kunnen doen mits de kwaliteit vol
doende is, zowel inhoudelijk als technisch. Ik ben 
het met Bank eens dat als je een fantastisch Pro
dukt te vertonen hebt op de televisie dat het wat 
mij betreft niet per se BCN of BVU zou hoeven te 
zijn. Ik denk dat daar wel mogelijkheden voor te 
vinden zijn, als de omroepen dat perse willen. Ik 
denk dat de VPRO zich ook niet zo sterk de wet laat 
voorschrijven door kijkcijfers. Alle andere organi
saties helaas wel. De enige manier om dat te ver
anderen is de omroepwet te veranderen. In ieder ge
val zodanig aan te passen dat die organisaties min 
of meer gedwongen worden om meer aan culturele 
activiteiten te doen. De omroepen zijn doodsbang om 
onder de rode streep te komen. 

Middendorp Als we het hebben over video en televis 
ten we over twee media die elkaar gedee 
overlappen maar die niet hetzelfde zijn 
hier voornamelijk gepraat over video en 
gebaseerd op toneel of dans. Ik ben het 
helemaal mee eens. Het referentiekader 
eerder bij fïlmregistratïes als 'Bedrog 
wat je autonome video-kunst zou kunnen 
Waarvan we prachtige voorbeelden zouden 
zinnen, zoals in de recente tentoonstel 
Stedelijk Museum (28). Ik wil het refer 
wat oprekken. Ik denk dat video als aut 
meer mogelijkheden biedt dan registrati 
Juist bij experimentele theatergroepen 
lijkheid moeten liggen om het medium, d 
mogelijkheden daarvan, te onderzoeken. 

ie, dan pra-
ltelijk 

Er wordt 
televisie, 
daar niet 

ligt hier 
dan bij 

noemen. 
kunnen ver -

ling in het 
entiekader 
onoom medium 
e alleen. 
zou de moge-
e artistieke 
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Ik heb het voorbeeld voor ogen van een serie Ita
liaanse groepen, die al een jaar of vijf bezig zijn 
met het maken van grafische video-experimenten, 
waarin hun theater niet vergeten wordt. 

Sternheim Er lijkt me niets aan toe te v 
lijk zo dat we het hier voortd 
vanuit een omroep-overdra cht : 
ling, ik wil 'm hebben, maar h 
Hoe krijgen we 'm zonder dat d 
zeuren? 
Maar je hebt ook die andere ka 
heeft aangeduid en die helemaa 
heeft met een distributie-prob 
het eens is over het alles bes 
artistieke vrijheid en ruimte 
worden aan de theatermakers, s 
dereen die er niets mee te mak 
drinken en de anderen hier de 
len . 

oegen . Het is natuur-
urend hebben benaderd 
je hebt een voorstel-
oe moet dat verder'' 
e toneelmakers teveel 

nt die Middendorp net 
1 niets te ma ken 
leem . Omdat iedereen 
lissende punt van de 
die geboden dient te 
tel ik voor dat ïe-
en heeft iets gaat 
zaken af gaan hande-

Muizelaar Het verhaal van Middendorp zal wel kloppen .Ik heb 
er alleen bezwaar tegen. Ik vind die tentoonstel
ling een gigantische misser, die had tien jaar ge
leden moeten plaatsvinden . Toen was het moderne 
kunst, terwijl het nu al weer een retrospectief is 
en ik wil daarover niet meer discussiëren. 

Backx We hebben het inderdaad vanmiddag voornamelijk over 
al die registraties gehad. Op kleine schaal worden 
er wel pogingen ondernomen om telev1 s ie-drama te 
ontwikkelen, onder andere door Discordia met Mer
cedes' van Thomas Brasch (29), dat op speciale 
wijze voor televisie wordt gemaakt. Het is een 
eerste poging en wij zijn er heel tevree mee. 

Sternheim Voordat ik de discussie ga beëindigen geef ik het 
woord aan Bank om over de werkplaatsen nog iets te 
zeggen. 

Bank Ik kan constateren dat steeds meer mensen video-
produkten willen maken. Ik hoor gonzen dat Austen, 
die vandaag helaas afwezig is door ziekte, plannen 
aan het ontwikkelen is, evenals Ritsaert ten Cate. 
Ook een aantal makers wil het produkt ook werkelijk 
onafhankelijk vervaardigen, met name de inhoude
lijke kant. 
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En misschien met faciliteiten van derden, door een 
vorm van uitwisseling, het produkt dan ook onaf
hankelijk produceren. Waarna iemand het produkt kan 
kopen. 
Het zou op diverse punten gedistribueerd kunnen 
worden, zoiets bestaat er absoluut niet. Op de 
Theaterschool staat een beperkte studio van vijf 
ton, die versleten is en dus vernieuwd moet worden. 
Op de Theaterschool moet men nu kiezen of de oplei
ding een stud10-televis ie wil ten koste van iets 
anders. Vanwege de bezuinigingen moet er een keuze 
gemaakt worden. 
Tot voor kort kon je bij de Stichting Film en We
tenschap in Utrecht (30) terecht, daar kon 3e voor 
negenduizend gulden produktïekosten een uur drama 
op BCN produceren. Oat is absoluut afgelopen. Men 
is daar commercieel gaan werken, die onderwijsprij
zen gelden niet meer. Al die plekken waar mee te 
ritselen viel zijn verdwenen. 
En wat komt daarvoor in de plaats? Ik weet het 
niet. Van de Minister van 0 S. W krijgt het HBO -
waaronder de Theaterschool, de Filmacademie - een 
schaalvergroting opgelegd. Die opleidingen moeten 
samengaan tot een grote tu s sen school. Mits men tot 
die grote clustering overgaat, heeft de minister 
gezegd, zou dat kunnen betekenen dat men extra geld 
krijgt voor bijvoorbeeld dit soort projecten. Tot 
nu toe is dat toekomstmuziek. Maar waar moet je 
terecht? Aan de andere kant vind ik weer een nieuwe 
opleiding ook niet de oplossing. Als je wat met 
video wil, dan krijg je het knoeien met een came
raatje op school, in de huiskamer, bij gezelschap
pen en dan heb je omroepen. Er is geen enkel cir
cuit tussen. 

Blancquaert Kun je me misschien duidelijk maken hoe het komt 
dat de studio op de Theaterschool versleten is. Wat 
is daar gemaakt? 

Bank Technisch gezien slijt de apparatuur. Toen de Thea
terschool die apparatuur aanvroeg kwam er van het 
Ministerie een brief waarin vermeld werd dat we ab
soluut geen technicus extra mochten aannemen. Oan 
sta je dus voor de keuze: het wel doen met alle ri
sico's van dien, en daar is natuurlijk behoorlijk 
wat gesodemieter uit ontstaan, of niet. Er is geen 
tussenweg. Want geld om die apparatuur te huren 
hebben we ook niet. 
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Blancquaert Maar ik zou willen weten hoeveel produkties er ge 
maakt zi]n, wat is er uitgekomen? 

Bank Er zi]n veel produkties gemaakt waarvan ik absoluut 
m e t zou willen dat 313 kwam kijken. Tenzij ik toe
stemming heb van de mensen die het gemaakt hebben. 

Blancquaert Maar dat geeft toch niets, het maakt in elk geval 
duidelijk waartoe het gediend heeft, daar gaat het 
mij om. 

Bank Voor pure registraties van hoe mensen zitten, 
lopen, staan. Het is gebruikt voor scripties van 
mensen die afstudeerden aan de docentenopleidingen 
die studeren tegenwoordig af op een video-tape. Er 
zijn video-produkten gemaakt, zelfstandige televi
siespelen, en het is gebruikt voor toegepaste on
derwijs - pro jecten . Ik zou zeggen kom eens kijken. 

Muizelaar Waarom zou je niet geloven dat het versleten is' 

Blancquaert Omdat ik weet dat die studio al een jaar leeg 
staat. Bank heeft dat enigszins aangeduid, maar 
gebeurt dus niets toegepasts met die studio. 

er 

Bank Een half jaar geleden wel. Dat is het grote pro
bleem, als je die keuze maakt kun je dus niet met 
dubbeltjes en kwartjes gaan werken. Als je het se
rieus neemt, dan zul je iets anders moeten laten. 

Kok Video op de Theaterschool is nooit voor iets anders 
gebruikt dan voor toneel. 

Bank De hele opleiding van de mime begon een aantal ja
ren geleden, zakte vervolgens wat in elkaar, en nu 
is er ook een studieleiding , met name de studielei
der Tom Jansen, die waanzinnig geïnteresseerd is in 
dat medium. De moderne dans is er ook in geïnteres
seerd. De interesse wordt steeds groter. Alleen het 
dédain is nog steeds vrij groot. 
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Slancquaert Het lijkt net of ik t 
Maar wat ik eigenlijk 
best elke zondag een 
alles en nog wat, maa 
vlakkige kant. Want 1 
heb ik hier vanmiddag 
naar een bepaald pro] 
Als we echt de handen 
aanzien van produkten 
niet op de Theatersch 
op een andere plek ge 
tal mensen weten hoe 
valt. Dan kom je meer 
bereik je weer het pu 
inhoudelijk bezig zij 
leidsmatige stappen t 
de marge opereren, wa 
de andere niet overtu 

egen de Theater 
wil zeggen 1 s, 
forum kan organ 
r dan blij ft he 
ets inhoudelijk 
niet vernomen, 

eet toe. 
in elkaar will 

, dan kunnen we 
ooi terecht. Da 
beuren. Dan moe 
dat in elkaar t 
op de beleid s k 

n t dat men sen d 
n, verplicht wo 
e ondernemen. D 
nt de ene kant 
igen . 

s chool ben. 
dat het Nthl 

ïseren over 
t aan de opper-
s, artistieks 
m e t speci f ïek 

en slaan ten 
op dit moment 

n moet het dus 
t toch een aan-
e schuiven 
ant uit. Dan 
ie eigenlijk 
rden om be-
us je blijft in 
kan blijkbaar 

Sternheim Ik zal trachten de 
te duister wordt, 
de laatste jaren d 
en daarin in artis 
ven. Het probleem 
dat daar ruimte vo 
een beslissing ove 
ben, zijn voorname 
resseerd - m e t op 
terrein van distri 
het werven van een 
het allemaal gaat 
financiële zin nat 
Ook vanmiddag blij 
naast elkaar lopen 
minder behoefte he 
aan de slag te gaa 
m g e n in een kwali 
adaptatie. Maar he 
groep van mensen d 
der standpunt tege 
tisch geen ruimte 
gesproken wordt, d 
makers. In Nederla 
gebied, je moet he 
iets opbouwen dat 
daar een plek voor 
bestaande kanalen 
nog verder (discuss 
over hebben. Ik ha 
uitkwam, voor zove 

middag samen te vatt 
Bij de podiumkunstena 
e behoefte om met vid 
tieke zin onafhankeli 
is dan - door een ïed 
or moet komen. De men 
r nemen, daar kanalen 
lijk in die ontwikkel 
artistieke gronden -

butie , het vullen van 
nieuw en groter publ 

om het produkt, en m 
uurli j k. 
ven die verschillende 
. Je hebt theatermake 
bben om zelf zo nodig 
n, en zich heel wel k 
tatief uitstekende re 
t gaat nu net over di 
ie daar een artistiek 
nover inneemt en daar 
voor. Als er over een 
an is die voor die gr 
nd bestaat geen tradi 
t dus allemaal zelf u 
er m e t is. De vraag 

moet creëren, of dat 
georganiseerd kan wor 
leren, dan wil ik het 
d graag dat er iets p 
r dat mogelijk is. 

en voor het 
ars ontstaat 
eo te werken 
jk te blij
er erkend -
sen die daar 
voor heb-

ïng gein te-
maar op het 
zendtijd, 

ïek. Terwi j1 
et alleen in 

belangen 
r s die wa t 
met video 

unnen vere-
gistratie of 
e andere 
geheel an-
is pra k-
werkplaat s 

oep theater-
tie op dit 
ïtdokteren, 
is nu of je 
dat via 

den. Als we 
alleen daar 

raktisch 
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Noyons Ik denk dat weer een nieuw instituut geen goede 
ontwikkeling zal zijn. Op den duur wordt het net zo 
groot en log als de bestaande instituten, zoals 
Film en Wetenschap, Studio I.M.(31) en andere grote 
instituten; er zijn al genoeg faciliteiten in Ne
derland. Iedere HBO-opleiding en T.H. heeft appa
ratuur, die slecht beheerd wordt en maar een aantal 
dagen per jaar gebruikt wordt om een college op te 
nemen. Als die apparatuur beschikbaar is voor thea
tergezelschappen en beeldende kunstenaars, dan denk 
ik dat ruimschoots in die behoefte kan worden voor
zien. 

Blancquaert Als je Film en Wetenschap en Stichti 
dan heb je precies de zere plek want 
zijn voor ons m e t toegankelijk omda 
derwi js - status krijgen. Het gaat om 
binding tussen onderwijs en cultuur, 
gescheiden ministeries, die al dat g 
teerd hebben in het onderwijs. Maar 
goed voor culturele doeleinden gebru 
den. In Amerika, waar dat wel is gei 
studenten wel de beschikking hebben 
apparatuur, zie je dat daar ook een 
santé med ia -kunst- ontwikkeling gaand 
grootschaliger dan hier in Nederland 

ng I.M. noemt, 
die r uïmte s 

t wij geen on
een dwa r s ver -
Dat zijn twee 

eld geinve s -
het zou heel 
ïkt kunnen wor-
ntegreerd, waar 
over allerlei 
heel interes -
e is. Veel 

Blancquaert Als je bekijkt wat voor een toer je moet uithalen 
om via de universiteiten een earnera - faciliteit te 
krijgen, waar dan ook vandaan, dat is onvoorstel
baar. Als je zou inventariseren wat er in Nederland 
aan faciliteiten en apparatuur staat, dan schrik je 
echt . 

Ba ckx Voorda t da t allemaa 
schijnlijk vele j a r 
groep video-beleid 
zig gewees t met het 
viezen aan de Mini s 
delen van die not it 
om dat soort appara 
lijker toe gankelijk 
gebruik . D at duurt 
ver is, wa nt dat is 
gesproken zou je mi 
ik noem het maar ev 
projecten , zouden 
werking me t bijvoor 
ting SAM, die Stich 
de VPRO en dat geld 
men sen geb ruik kunt 
ten . 

1 veranderd 
en verder, 
vanuit de R 
formuleren 

ter van WVC 
ie was inde 
tuur in de 
te laten z 

ontzettend 
allema al p 

sschien kun 
en gema k s ha 
kunnen word 
beeld Sa ntb 
ting Audiov 

van WVC. W 
laten make 

is, ben je w a a r 
Onlangs is een werk-
a ad voor de Kunst be • 

van een aantal ad -

Eén v a n de onder-

rda ad de a a n b e v e l i n g 

toekoms t wa t ma kke-

i jn voor dit soort 

lang voordat dat zo-
olitïek. Praktisch 

nen afspr eken, d a t , 

lve post a cad emia le 

en opgezt t in s amen-

ergen, me t de stich-

ïsuele Mi ddelen van 

a a r d o o r ; e een aantal 

n van die facilitei-
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Je kunt ook mensen uitnodigen voor het geven van 
lessen, bijvoorbeeld uit het buitenland, omdat we 
toch weinig ervaring hebben op dit gebied. Er is 
weinig talent aanwezig in Nederland met een gigan
tische ervaring. Buiten mensen als Van der Rest en 
Van der Kamp, waar we, denk ik, niet zo vreselijk 
in geïnteresseerd zijn. We moeten een aantal van 
die projecten starten om te kijken of het werkt. 

Odé Ik geloof dat we eigenl 
ten, er zijn hele schaa 
die allemaal te pakken 
kelijke oplossing zou e 
opentrekken. Iedereen d 
kan zijn apparatuur aan 
kijken wat er gebeurt. 
Maar zo gemakkelijk is 
je tot een soort opzett 
mensen die elkaar vinde 
- Santbergen, HBO-inste 
en dan kijken of je pro 
krijgen. Ik denk dat he 
zo n losse faciliteit t 
navolging zou verdienen 
kunt verwachten, als er 
voor onderwijs - indien 
en televisie, waar die 
worden. Op het ogenblik 
soort werkplaats - idee z 
incidentele ïnitiatieve 
kaart krijgen van waar 
gens te proberen om dat 
halen. 

13k over geld zitten te pra-
rse middelen en we proberen 
te krijgen. De meest gemak-
en kist geld zijn die je kan 
ie een project wil starten 
schaffen en dan kunnen we 

het niet. Oaarom denk ik dat 
en van projecten moet komen, 
n uit de diverse geledingen 
Hingen, theatermakers -
jecten van de grond kunt 
t initiatief van de VPRO om 
er beschikking te stellen 
. Ik denk dat je daar iets 
een ruimte wordt geschapen 
nodig - produktie, theater 

aan elkaar gekoppeld kunnen 
moet je dat niet in een 
etten, maar aanhaken bi] 
n. En van daaruit een soort 
is wat te krijgen en vervol-
uit het ritselcircuit te 

Back* Kan Santbergen aan een aantal van dat soort projec 
ten meewerken7 

Ode Ja, dat kan wel, zeker 

Van Velzen Ik ben het helemaal niet met je eens. Ik ben name 
lijk bang dat veel mensen los van elkaar allemaal 
het wiel gaan uitvinden, en dat is toevallig al 
uitgevonden. Dus je kunt beter naar elkaar kijken 
Ik denk dat je het toch moet aanhaken aan onder-
wijsachtige situaties, misschien idealiter aan de 
Nederlandse Film- en Televisie Academie, dat je 
daar gezamenlijk aan het werk moet gaan. 
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Dat is misschien wel een heel pedagogisch antwoord, 
maar anders is het zo inefficiënt. Verder zou ik 
het jammer vinden als het alleen gekoppeld wordt 
aan theater en video. Ik ben zelf erg geïnteres
seerd in de schemergebieden tussen theater en 
documentaire, anderen weer in de beeldende kunsten 
en video. Ik vind het onzin als je zoiets zou 
starten dat je dat soort dingen niet meeneemt. In 
de ruimte die er in principe in opleidings
instituten zit, daar moet je het hele scala benut
ten . 

Middendorp Ik ben het aan de en 
technische kennis mo 
uitgevonden. Aan de 
bang voor 'dat hebbe 
zien' mentaliteit, d 
heeft voorkomen en k 
een vorm- en ïnhoud-
stel op het toneel s 
dat hebben we al zo 
Het gaat om de manie 
worden, en niet zoze 
worden. Datzelfde ge 
bepaalde video-techn 
lijk Brian Eno die o 
vorm van het gebruik 
dat hij de camera pi 
rechtop hield, bijvo 
sen verticaal over z 
vind ik een sleutel 
argeloosheid en door 
tot het nieuwe gebru 
technische opleiding 
mogelijkheid voor ex 
keiijk en vanuit nie 
werken. In de werkpl 

e kant wel me 
et worden ove 
andere kant b 
n we tien ja a 
ie in Nederla 
a pot gemaa kt. 
kwe s tie. Als 
ta a t, dan wor 
vaak gezien! 
r hoe die din 
er het feit d 
ldt voor het 
ïeken. Het vo 
p zijn eentje 

van video he 
a t neerlegde 
orbeeld . En v 
ïjn s cherm li 
voor de manie 
m e u w s g i e r ig 

ik van be s ta a 
moet hand in 

perimentele g 
uwsg ierigheid 
aatsen of zel 

t je eens, de 
rgedragen en niet 
en ik een beetje 
r geleden al ge -
nd wat dingen 
Dat is eigenlijk 

er een videotoe-
dt er gezegd, maai' 

gen gebru 
at ze geb 
aanleren 
orbeeld i 
een tot a 

eft ontde 
inpla a t s 
ervolgen s 
et zwemme 
r wa a rop 
heid kunt 
nd e vo rme 
hand ga a 

roepen om 
aan die 

f s tandig. 

ïkt 
ruikt 
van 
s natuur-
a 1 nieuwe 
kt , door
van 
goud vi s -

n . Dat 
je door 
komen 

n . Een 
n met de 
onafhan-

dingen te 

8ackx Van Velzen noemde net dat schemergebied van video 
en beeldende kunst. De afdeling Beeldende Kunst van 
WVC heeft een substantieel bedrag erbij gekregen, 
zo n twintig miljoen, om de ontwikkeling van beel
dende kunst te stimulerern, en een belangrijk on
derdeel van dat beleid is video-beleid. Althans 
waar het gaat over beeldende kunst. Ik ben ervan 
overtuigd dat als een interessante subsidie-aan
vraag bij het Ministerie van WVC wordt gedeponeerd 
op dat gebied, die ook zeker zal worden gehono
reerd. Maar dat is een iets andere weg dan waar we 
het vanmiddag over hadden. 



-65 

Ik denk 
de podi 
li^k we 
die Eno 
voor he 
nodig e 
Je zou 
de kopp 
een tij 
want di 
daar ee 
proces. 
Ik denk 
met fa c 
je niet 

dat ]e Brian Eno niet kunt vergelijken met 
umkunsten in het algemeen. Je moet natuur-
1 gebruik maken van de specifieke technieken 
en consorten hebben ontwikkeld. En daar 

b je inderdaad die technische faciliteiten 

n deskundigen die dat kunnen overdragen, 

je kunnen voorstellen dat een aantal mensen 

en bij elkaar steekt en zegt: "Wij willen 

d onder de leiding van die en die werken, 

e kan ons veel leren." Zonder de dwang dat 

n produktie uitkomt. Het gaat om het leer

dat inderdaad de NOS, Santbergen, de VPRO, 

iliteiten en geld van WVC - want daar ontkom 

aan - daar een start mee kunnen maken. 

Happy Hoek Er wordt door Backx nu een oplossing aangedragen, 
maar ik heb het gevoel dat het een heel ingewikkeld 
probleem is. Ik vraag mi] dus af of er niet iets 
vanuit de Raad voor de Kunst te doen is. Misschien 
is het mogelijk om te kijken wat er op elkaar aan 
te sluiten valt en daartoe een aantal mensen bij 
elkaar te zetten die gaan inventariseren wat de mo
gelijkheden zijn op de verschillende terreinen. 
Ik bied dit nu aan, ik kan niet, zoals dat bij 
ambtenaren gaat, meteen ook namens de achterban van 
de Raad voor de Kunst spreken, maar ik denk dat er 

wel mogelijkheden zijn 
termijn te doen. 

om dat op een redelijk korte 

Sternheim Mag ik een ieder verzoeken die zich aangesproken 

voelt zich te vervoegen bij Hoek en verder dank ik 
iedereen voor zijn aanwezigheid. 

11 november 19 8 4. 
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Noten 

(1) Commerciële belangen bin videorecording. d.d. 14 
november 1982. Samen s telling forum: J.Doorman 
(voorzitter); J . Bakkenhoven (Hoofd.red. Vera Lux 
B.V., V N U ) ; C.Birnie (Zkl.Leider Nederlands Dans 
Theater); W.K.van Hessen (Plv.Hoofd Dir. Radio, Te
levisie en Pers van het Ministerie van C R M ) ; P.W.A. 
de Man (Dir. Cinevideogroep Holland); W.Odé (Werk
groep Drama N O S ) ; R.Wolfensberger (Adj.Dir. Kunsten 
van het Minsterie van C R M ) ; G.J.Wolf fensperger 
(Weth. Herhuisvesting en Pres.-Comm. van K T A ) . 

Hoe registreer ne theater op video/film?, november 
1982. Samenstelling forum: A.'s Gravesande 
(voorzitter); L.Blancquaert (Reg. en prod. NthI); 
H.Croiset (Reg. Publiekstheater); H.de Groot (Pop-
studio Hinderik); D.Hauser (Hauser Orkater, De Hor 
d e ) ; J.Pannekoek (Televisieregisseur); E.Vos (Reg. 
Toneelgroep De Appel). 

TV-drama en Toneel Teatraal. d.d.28 november 1982. 
Samenstelling forum: S.de Leeuw en J.Sternheim 
(voorzitters); S.Felsenthal (Hfd. Afd. Drama N O S ) ; 
K.Holierhoek (auteur); R.Keers (Hfd. Afd. Drama 
NCRV); W. van der Kooi (Red. Toneel Teatraal); 
E.Oosthoek (Reg. IKON); R.Slippens (H fd.Afd.Drama 
VARA ) . 

( 2) zie noot ( 1 ) 

(3) Zie 'Interim-rapport Werkgroep Samenwerking Toneel-
Omroep', samenstelling: VNT, Werkgroep Drama van de 
NOS, WVC; maart 1984. 
De directe aanleiding voor de instelling van deze 
werkgroep was de noodzaak tot binstelling van de 
verdelingsgrondslag van de zogenaamde 'NOS-bijdra-
ge'. In het rapport staat een voorstel voor een sa
menwerking sovereenkomst NOS/VNT/WVC. 

(4) Zie 'Eindrapport Landelinke Werkgroep Toneelbe s tel 
(Commissie De Boer), op 2 mei 1984 aangeboden aan 
de Minister van WVC, blz. 20, 21: "De Commissie ad
viseert voorts te bezien in hoeverre reeds met in
gang van 1984/1985 steun kan worden gegeven aan dit 
gezelschap (= Maatschappij Discordia) met name aan 
de plannen op media gebied." 
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( 5 ) De Samenwerking tussen VPRO en Maatschappij Dis Cor
el ia lijkt van korte duur te zijn geweest. Het eer
ste project 'Mercedes' (zie noot 29) werd eind 1'3 8 4 
uitgezonden, maar het tweede project, de soap-opera 
'De Hoeksteen' van G.Rijnders, dat geregisseerd zou 
worden door J.J.Lamers en T.Mui zei a ar (beeldregie) 
is nooit gerealiseerd. De VPRO-redac tie raad vond 
het live-uitzenden van dit feuilleton een te groot 
risico. 

(6) De Stichting Audiovisuele Middelen (SAM) gaat begin 
1985 van start. Het betreft een extra-faciliteit 
van de VPRO: een reportagegwagen met drie camera s. 
Binnenkort wordt die faciliteit uitgebreid met een 
electromsche camera, die speciaal is ontwikkeld 
voor opname van drama. De wagen wordt in eerste in
stantie voor VPRO-doeleinden gebruikt. 

(7) Letterlijk citaa 
landse cultuur z 
van even groot b 
De elkaar aanvul 
tuur sector (zoal 
worden bevorderd 
het samenwerking 
continueren. In 
samenwerking tus 
omroep worden be 
verrichtingen va 
theater in het k 
deze achtergrond 
via microfoon of 
de podiumkunsten 
de taakstelling 
Werkzaamheden in 
uit de zogenaamd 
haald. Het kabin 
vanuit de ge subs 
en theater de ar 
dat daarin geen 
door allen beoog 
Ten behoeve van 
voortvloeien uit 
banden en het he 
ve progra mm a's ï 
lokale omroep of 
grotere toeganke 
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(8) De Werkgroep Drama NOS, (opgericht in 1961 en sinds 
1964 Werkgroep Drama/Kunst Televisie geheten) geeft 
o.a. , gevraagd of ongevraagd, adviezen over onder
werpen, die op het terrein van de werkgroep liggen; 
ontwikkelt initiatieven voor het gezamenlijk pro
gramma; verstrekt wederzijdse informatie en ver
zorgt de coördinatie met betrekking tot de program
ma ' s . 

(9) De Balletovereenkomst is een 
bepaalde tijd - ingegaan op 
zegtermijn van tenminste één 
derlandse Omroep Stichting, 
Theater, Het Nationale Balie 
let. Onder andere is overeen 
genoemde balletgezelschappen 
één ballet per seizoen voor 
of één van de omroeporganisa 
De NOS regelt met de omroepo 
opname en uitzending van een 
realiseren. De NOS c.q. omro 
werk in de zin van deze over 
betaalt voor opname en uitze 
het balletgezelschap, dat he 
van tevoren vastgesteld bedr 
ongeveer f. 25.000,-- excl.B 
onder andere begrepen het re 
malige uitzending in Nederla 
ling en eventuele honoraria 
bedrag is berekend op ten ho 
met ten hoogste 20 dansers, 
uitzendingsduur van ten hoog 
vengenoemd bedrag zijn geen 
en evenmin relayering en bui 

overeenkomst voor on-
1-1-1978 en met een op-
jaar - tussen de Ne-

het Nederlands Dans 
t en het Scapino Bal
gekomen dat van elk der 
ieder ]aar tenminste 

uitzending door de NOS 
ties wordt opgenomen 
rganisaties wie de 
bepaald werk zal 

eporganis atie die een 
eenkomst opneemt, 
nding van het werk aan 
t werk uitvoert, een 
ag. (In 1978 was dat 
T W ) . In dit bedrag is 
cht van opname en een-
nd, alsmede één herha-
van de medewerkers. Het 
ogste drie opnamedagen, 
voor een opname met een 
ste 30 minuten. In bo-
auteursrechten begrepen 
tenlandse verkoop. 

(10) zie noot (5). 

(11) De opleiding Santbergen startte in 1962 met als 
doel de werknemers van de omroepen 'geschikt te 
maken voor hun functie . Niet alleen wat betreft de 
vakbekwaamheid, maar ook op het vlak van 'verant
woordelijkheidsgevoel, begrip en inzicht . Door 
middel van trainingen en andere opleidingsactivi
teiten zou continuïteit in de kwaliteit van de 
werkzaamheden bevorderd kunnen worden. 
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(12) Cinecentrum is in oktober 1984, met een aantal an 
dere ondernemingen, overgegaan in MetaMedia, een 
audiovisueel bedrijf, dat produkten 
beeldplaat' levert. 

van dia tot 

(13) 'Adam in Ballingschap' van J. van den Vondel. Het 
Publiekstheater. Regie H.Croiset. Première 24-12-
1983. Uitgezonden door de NOS op 26-12-1984, in de 
regie van O.Madsen. 

14) 'In het tuinhuis' van J.Bowles. Globe. Regie G. 
Rijnders. Première 16-3-1984. Uitgezonden door de 
VPRO op 9-12-1984 in de regie van T.Uitten bog aard 

(15) 'Lucifer' van J.van den Vondel. Het Publiek s thea 
ter. Regie H.Croiset. Premiere 15-12-1979. Uitge
zonden door de NCRV op 14-4-1981, in de bewerking 
van A.Ditvoorst. 

(16) Gerard Schenk is directeur van theater 
in Winschoten. 

De K1inker 

(17) Het gaat hier om het televisieproject 'Shot', dat 
onder leiding van Bianca van Dillen ontstaan is als 
co-produktie tussen Mickery en de Stichting Dans 
produktie. tn Mickery te zien g ewe e st van 14-111983 
tot en met 20-11-1983 tijdens het project Oh, 
Brave New World That Has Such People In It . 

(18) Zie noot (12). 

(19) 'Gebroken Glas' van Y.v an 't Hek. Toneelgroep Cen
trum. Regie P. Römer. Premiere 7-12-1983. Nog m e t 
uitgezonden. 

(20) 'Monster van liefde' van E.de Vries. Toneelgroep 
BAAL. Regie V. van der Meer. Premiere 31-3 1984. 

21) Een zwoele zomeravond van het Werk tea ter. Pre 
mïèr e 17-5-1970. De verfilming door F.Wei sz en 
S . Strooker is op 14-12-1982 uitgezonden door de 
VARA . 
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(22) 'De meeuw' van A.Tsjechov. Het Werkteater. Scenario 
en regie M.Kok. Première 18-2-1983. 

(23) Zie noot 13 ) 

(24) 'Symphonie in D', choreografie J.Kylian. Nederlands 
Dans Theater. Première 18-10-1976. Uitgezonden door 
de NOS op 22-4-1984 in de regie van H.Hulscher. 

(25) 'Bruid in de morgen' van H.Claus. Globe. Regie T. 
Lutz. Première 7-3-1974. Uitgezonden door de NOS op 
30-10-1978, herhaling op 19-7-1978, in de regie van 
F.Bosman. 

(26) 'Opname' is een eigen speelfilm van het Werkteater 
Filmscript M.Kok, gebaseerd op twee voorstellingen 
van de groep: Als de dood' en 'Je moet er mee le
ven' (1979). Filmregie E. van Zuylen. 'Opname' is 
op 12-4-1980 door de VARA uitgezonden. 

(27) Het BGTV-programma was een a etualiteiten -/kun st -
rubriek van de VPRO in de seizoenen 1981-1982 en 
1982-1983. 

(28) Het betreft de tentoonstelling 'Het lumineuze 
beeld. The luminous image' die van 14 september tot 
en met 28 oktober 1984 in het Stedelijk Museum te 
zien wa s. 

(29) 'Mercedes' van T.Brasch. Maatschappij Discordia. 
Regie T.Brasch. Op 18 november 1984 door de VPRO 
uitgezonden. 

(30) De stichting Film en Wetenschap is in 1957 opge
richt. De Stichting stelt zich ten doel instel
lingen voor onderwijs en wetenschap te voorzien van 
audiovisuele programma's en verantwoorde toepassing 
van audiovisuele programma's en apparatuur in on
derwijs en onderzoek te bevorderen. 

3 1) Studio I.M., Audio Visueel Centrum Minderheden, 
werd op 29 februari 1980 opgericht met subsidie van 
het Ministerie van WVC t.b.v. etnisch-culturele 
minderheden. De Studio maakt produkties, verzorgt 
de distributie en geeft de doelgroep scholing. 


